
 NOVINY
PRAHY 12

str. 14 –15| str. 22| str. 5 | 



Z RADNICE

 2

V pátek 8. října a v sobotu 9. října 2021 pro-
běhnou volby do Poslanecké sněmovny Par-
lamentu ČR.

Chcete být ve volební komisi?
Občané mají možnost zapojit se do práce 
v okrskových volebních komisích, kterých je 
na území městské části Praha 12 celkem 50. 
Jak se stát členem volební komise, jaká je za 
to odměna a dostanete volno v práci?

Kdo může usednout ve volební komisi?
Každý, kdo se chce stát členem volební ko-
mise, musí splňovat několik podmínek. Musí 
být občanem České republiky. Další podmín-
kou je plnoletost, tedy věk nad 18 let, a při-
hlášení k trvalému pobytu v České republice. 
U zájemce nesmí být překážka výkonu voleb-
ního práva a v neposlední řadě musí platit, že 
nekandiduje ve volbách.

Jak se stát členem?
Okrsková volební komise pro obvod MČ 
Praha 12 bude mít 5 členů (zapisovatel + 4 
členové).
Stát se členem volební komise lze dvěma způ-
soby – přihlášením na radnici.

Přihlášení na radnici  – v  případě, že kandi-

dující subjekty nezaplní minimální počet 

členů daných komisí, komisi jmenuje sám 

starosta. Ten vybírá z řad zaměstnanců úřadu 

nebo z občanů, kteří se přihlásili jako zájemci 

a splňují podmínky popsané výše.

Ti, kteří se chtějí podílet na práci v OVK a spl-
ňují podmínky budoucího člena OVK, musí 

podat přihlášku za člena OVK. Tuto čitelně 

vyplněnou přihlášku s označením „VOLBY“ 

odevzdat nejpozději do 8. září 2021 na ÚMČ 

Praha 12, Písková 830/25 na podatelně.

Jaká je náplň práce členů volební komise?
Náplní práce volební komise je příprava a or-

ganizace průběhu voleb, dohlížení na řádný 

průběh voleb, zapisování přicházejících voli-

čů na základě předložení občanského průka-

zu, musí dbát na pořádek v dané místnosti, 

ve které členové komise sedí, a v neposlední 

řadě dohlíží na správnost a tajnost hlasování.

Po vypršení času a  odevzdání posledního 

hlasu do volební urny sečtou členové komise 

volební výsledky a vyhotoví zápis.

Jaká je odměna?
Jednorázová odměna náleží za výkon funkce 
volební komise každému členovi. Jak je vy-
soká?
Předseda komise – 2200 Kč
Místopředseda komise – 2100 Kč
Člen komise – 1800 Kč

Dostanu volno v práci?
Ze zákona má člen volební komise, který je 
zároveň zaměstnancem, nárok na pracovní 
volno a náhradu mzdy ve výši průměrného 
výdělku. Jeho zaměstnavatel se může poté 
obrátit na obecní úřad a  požádat o  refun-
daci.
Pokud člen volební komise pracuje jako 
OSVČ, má nárok na náhradu ušlého vý-
dělku v  maximální výši 340 Kč za den po 
prokázání své činnosti u  obecního úřadu, 
například předložením výpisu z  živnosten-
ského rejstříku.
V obou případech členům komise naleží i uve-
dená jednorázová odměna.

Bc. Dušan Pokorný,
vedoucí Odboru OSA

VOLBY DO POSLANECKÉ SNĚMOVNY PARLAMENTU ČR 

Vzhledem k  narůstající nutnosti a  předpo-
kládanému zvýšenému zájmu o testování na 
COVID 19 i  v  průběhu letních dovolených 
souhlasila Praha 12 s  nabídkou společnosti 

GENvia na zřízení dalšího odběrového místa 
na veřejném parkovišti u parkovacího domu 
Těšíkova (tedy mezi ulicemi Lhotecká a Těší-
kova). Činnost odběrového místa byla zaháje-
na a občané tak mají možnost nechat se zde 
testovat antigenními i PCR testy.
Pokud se zde občané chtějí registrovat, je 
nutné použít rezervační systém na https://
genviatesty.cz/.
Podrobný aktuální seznam dalších odběro-
vých míst je možné nalézt na https://covid.
praha.eu/. Na tomto odkazu zatím NEJSOU, 
ale postupně budou zveřejňována i další od-
běrová místa.

(inov)

Odběrové místo u Těšíkovy již funguje

Po obdržení daru deseti tisíc respirátorů od 
společnosti GOOD MASK bylo rozhodnuto, 
že část tohoto daru bude použita pro školy 
a školská zařízení.
V návaznosti na tento slib radní pro školství 
Petr Prchal odvezl vlastním vozem téměř 
pět tisíc kusů respirátorů FFP2 na odbor 
školství, odkud budou dále distribuovány 
pro pedagogické i nepedagogické pracovní-
ky škol a školek.

Další část daru pro seniory
Jak jsme vás již informovali, společnost 

GOOD MASK darovala městské části Pra-

ha 12 deset tisíc respirátorů. Radní rozhodli, 

že část jich bude věnována seniorům. Proto 

radní Jiří Brůžek odvezl téměř tři a půl tisíce 

kusů respirátorů FFP2 na sociální odbor, od-

kud budou dále distribuovány.
(eiab)

Kam půjdou darované respirátory?

Počítejte s námi – 

sčítání lidu 2021 

prodlouženo do 

11. května
Sčítání lidu je v plném proudu. Děkujeme 
všem, kteří se už sečetli. V důsledku proti-
epidemických opatření je sčítání lidu on-
line prodlouženo do 11. května 2021. Po-
kud se někdo nesečte online, od 17. dubna 
do 11. května 2021 vyplní listinný formu-
lář. Pro aktuální informace můžete navští-
vit webové stránky www.scitani.cz

(inov)

Květnové oslavy – o den dříve než jinde
Asi jste si již všimli, že Praha 12 slaví květ-
nové vítězství nad fašisty o  den dříve, tedy 
4. května, a nikoliv 5. května, což je všeobec-
ně uznávané datum pro den, kdy vypuklo 
Pražské povstání. Pro Prahu 12 však povstání 

začalo o  den dříve, kdy hrdinové z  Modřan 
osvobodili skupinku zajatců, pracujících na 
příkaz Němců na opravě zbraslavské silnice. 
Proto i radní dvanácté městské části vzdávají 
čest padlým o den dříve.                             (eiab)
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Milí sousedé,

chceme více zapojovat Vás, 
obyvatele městské části 
Praha 12, do rozhodování 
o  tom, co se u  nás děje. Jak 
jsme již v  novinách několi-
krát psali, i letos je vyhlášen 
tzv. participativní rozpočet, 
tedy možnost, kdy Vy sami 
navrhujete, co se má kde ve Vašem okolí vylepšit. 
Úřad posoudí proveditelnost a udržitelnost projektů 
a poté obyvatelé Prahy 12 hlasují o tom, které návrhy 
se budou realizovat.

Nyní začíná již druhý ročník. Vaše návrhy je třeba po-
sílat do konce května. Potřebné informace najdete na 
webu tvorime12.praha12.cz. Letos má participativní 
rozpočet vyhrazen 1,5 milionu Kč a finanční limit pro 
každý návrh je 300 tisíc Kč. V  nápadech se můžete 
inspirovat třeba i na jiných městských částech. Vloni 
byly v  hlasování vybrány čtyři projekty, které by se 
měly v nejbližších měsících realizovat.

Můžete se také zapojit do tvorby tzv. pocitové mapy. 
Je to moderní nástroj, kde lidé mohou do mapy zanést 
své podněty a názory na místa ve svém okolí. Napří-
klad, kde se necítí bezpečně, ale i kam rádi chodí na 
procházky. S pocitovou mapou má již Praha 12 zku-
šenosti, nechala si ji zpracovat v roce 2016. Například 
všemi textovými poznámkami občanů týkajícími se 
bezpečnosti se zabývala městská policie. Nyní se bude 
jednat o  celopražskou pocitovou mapu, jejíž sběr 
bude probíhat od května do září tohoto roku. Pojďte 
nám pomoci tvořit Prahu 12!

Pevné zdraví a pěkný květen Vám přeje,

Jan Adamec, 
starosta MČ Praha 12
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NOVINY PRAHY 12 – vydává městská část Praha 12 jako periodický tisk územního samosprávného celku. Vychází měsíčně (kromě srpna) na území MČ Praha 12. Reg. č. MK ČR E 11265, 

V roce 2020 začala městská část Praha 
12 publikovat otevřená data, zejmé-
na ekonomického charakteru, která 
zvyšují otevřenost a  transparentnost 
městské části. Data jsou zveřejněna na 
pražském portálu opendata.praha.eu.

Již rok jsou průběžně aktualizovány 
tyto datové sady:

-
návky a smlouvy od roku 2010;

všechny nebytové prostory určené 
k  pronájmu, kterými městská část 
disponuje, vč. polohy na mapě, vý-
měry, jména aktuálního nájemce 
a výše ročního nájemného;

– automaticky generovaný z kalen-
dáře akcí na webových stránkách.

K  těmto datovým sadám nyní přibylo 
několik dalších:

-
ru – seznam soch, plastik, mozaik, 
maleb a  dalších s  názvy, fotografií 
a polohou na mapě;

-
torů – záměry vč. polohy na mapě;

dětských hřišť vč. polohy na mapě;
-

nerů na velkoobjemový odpad a bio-
odpad – časové údaje na několik mě-
síců dopředu vč. polohy na mapě;

Praha 12 – od roku 2014;

seznam (nejčastěji základních a ma-
teřských škol zřizovaných městskou 
částí) vč. polohy a základních kon-
taktních údajů.

Všechny datové sady byly navrženy 
i s ohledem na to, aby jejich aktualizace 
nepřidělala zaměstnancům úřadu příliš 
práce. Lze očekávat, že díky otevřeným 
datům dokonce dojde k její redukci.

Automaticky generované mapové sady
Do webových stránek Prahy 12 byla 
dodána nová funkcionalita, kte-
rá umožňuje přidat k dokumentům 
v  jedné složce polohu a z nich auto-
maticky generovat přehledovou mapu. 

Toho bylo využito například u sezna-
mu dětských hřišť a sportovišť, který 
byl předtím na webu se statickými 
mapkami podle lokalit. Bylo možné je 
jen velmi obtížně aktualizovat tudíž se 
tak nedělo. Nyní je mapa pouze jedna 
a je generována automaticky. Přidání 
dalšího hřiště je tedy otázkou několika 
minut.
Nové mapové složky webu mají také 
možnost automaticky generovat zá-
kladní údaje jako otevřená data ve 
formátu JSON. Toho se dá následně 
využít jako vstupu pro další aplikace. 
Zmíněná dětská hřiště jsou uvedena 
i  v  mobilní aplikaci Prahy 12, ale se-
znam s  údaji pro mobilní aplikaci byl 
dříve aktualizován separátně v  dalším 
sdíleném dokumentu. Nyní si bude 
moci jakákoliv mobilní či webová apli-
kace tzv. „sáhnout“ pro údaje o hřištích 
do otevřených dat, která budou stejně 
aktuální jako seznam hřišť na webu.
Stejným způsobem jako dětská hřiště 
a  sportoviště je publikována i  mapa 
uměleckých děl ve veřejném prostoru 
a mapa developerských záměrů.

Skripty na převod otevřených dat 
jako open-source
Abychom sdíleli své zkušenosti s auto-
matizací exportu, uveřejnila Praha 12 
zdrojové kódy skriptů pro generování 
ekonomických dat na serveru GitLab. 
Pokud obec nebo městská část používá 
jako svůj ekonomický systém software 
Ginis, je velká pravděpodobnost, že 
bude moci použít skript vyvinutý a vy-
užívaný pro převod dat na Praze 12. 
Skript je napsaný jako makro pro Excel 
v jazyce Visual Basic for Applications.
Díky tomu by mohlo více obcí pub-
likovat otevřená data ve stejné struk-
tuře, což by následně mohlo pomoct 
třetím stranám v  jejich zpracování 
a vzájemnému porovnávání.
„Plánuji zveřejnit i  skripty používající 
otevřená data pro další užití. Napří-
klad pro generování přehledných tabu-
lek s  harmonogramy přistavování vel-
koobjemových kontejnerů pro využití 
v  Novinách Prahy 12 nebo na webu. 
A nechat komunitě možnost skripty vy-
lepšovat,“ doplňuje plány starosta Jan 
Adamec.                                           (red)

Praha 12 publikuje další  
otevřená data a sdílí ostatním 
obcím návod, jak na to

Noviny Prahy 12 mají  
novou šéfredaktorku

Od čtvrtka 1. dubna 2021 mají 
Noviny Prahy 12 novou šéfre-
daktorku, Ivanu Novákovou, kte-
rá je zároveň vedoucí oddělení 
médií, PR a MA21 MČ Praha 12. 
Ivana Nováková působila tři roky 
jako šéfredaktorka Benešovských 
radničních listů a jako manažer-
ka Kulturního a informačního 

centra v Benešově. Zajišťovala komunikaci s veřejností 
a vedla samostatné projekty z oblasti kultury a cestov-
ního ruchu pro město Benešov. V minulosti se věnovala 
také produkci velkých republikových projektů, jako jsou 
Smetanova Litomyšl a McDonald´s Cup.                   (red)
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1. Rada MČ Praha 12 projedna-
la Záměr pronájmu části po-
zemku parc. č. 1803/38 v k. ú. 
Modřany při ulici K  Vltavě, 
dále Záměr umístění kon-
tejnerů na textil  – pozemek 
K Vltavě x Čs. exilu a Záměr 
pronájmu části pozemku 
parc. č. 4097/6 v  k. ú. Mod-
řany na Obchodním náměstí. 
Radní dále odsouhlasili stan-
dardní pronájem Zahrádky 
na Obchodním nám. pro spo-
lečnost Fajn catering.

2. Byla projednána žádost od 
společenství vlastníků v  Zá-
rubově na zateplení objektu, 
které však bude zčásti (cca 
26 m2) zasahovat na cizí poze-
mek.

3. Rada se zabývala Stanovis-
kem městské části Praha 12 
k prodeji částí pozemků p. č. 
1859/5, 1859/103 a 1859/104, 
vše v k. ú. Kamýk.

4. V  souvislosti s  realizací ka-
belového vedení byla řešena 
Smlouva o  smlouvě budoucí 
o  zřízení služebnosti vede-
ní veřejné komunikační sítě, 
k tíži pozemku parc. č. 909/1 
v k. ú. Točná.

5. Obyvatelé panelového domu 
si chtějí vedle schodiště udělat 
rampu, pozemek je ve správě 
MČ Praha 12, bude tedy mož-
né jej bezproblémově prona-
jmout. S ohledem na tuto sku-
tečnost byl Radou MČ Praha 
12 projednán Záměr pro-

nájmu části pozemku parc.  
č. 4400/522 v  k. ú. Modřany 
při ulici Jordana Jovkova.

6. Rada MČ Praha 12 dále jed-
nala o  Smlouvě o  zřízení 
služebnosti podzemního ve-
dení veřejné komunikační 
sítě, k  tíži pozemků parc. č. 
4079/1, 4075, 4071 a 4072, vše 
v k. ú. Modřany.

7. Členové rady se zabývali pro-
jednáním materiálu o  Kom-
binovaném způsobu finan-
cování plánovaných oprav 
a  rekonstrukcí škol na rok 
2021.

8. Rada odsouhlasila Přechod 
nájmu bytu, odsouhlaseny 
byly také Smlouva o  proná-
jmu hrobového místa mezi 

příspěvkovou organizací 
hlavního města Prahy, Sprá-
vou pražských hřbitovů, pří-
spěvková organizace a  měst-
skou částí Praha 12 a Převod 
nájemních práv k hrobovému 
místu.

9. Na jednání rady došlo také 
ke schválení Smlouvy č. 
90003811 se společností PRE-
distribuce, a.s., o připojení fo-
tovoltaického systému.

10. Radní projednali Akční plán 
pro rok 2021.

Veškerá usnesení včetně in-
formace o hlasování radních jsou 
zveřejňována přímo na webo-
vých stránkách městské části.

(inov)

Informace z jednání Rady

V  roce 2020 byla na Praze 
12 prvně vyhlášena výzva 
občanům k  účasti na před-
ložení záměrů na zvelebení 
veřejného prostoru, které by 
následně byly finančně zajiš-
těny z rozpočtu městské části 
Praha 12. Občané se pak mo-
hou hlasováním spolupodílet, 
tedy participovat, na určení, 
do jakého z  těchto záměrů 
peníze z rozpočtu půjdou.
Zúčastnili jsme se se záměrem 
vybudování vodovodní pří-
pojky, pítka a vodní atrakce na 
novém náměstí v Komořanech 
a to nakonec díky podpoře hla-
sujících skončilo k naší rados-
ti mezi záměry, které budou 
z rozpočtu podpořeny.
Píšu v množném čísle – pro-
jekt jsem sice podávala já pod 
svým jménem, ale byla to tý-
mová práce.
Ke zpracování zrovna tohoto 
záměru vedla poměrně dlou-
há cesta.

V  rámci Spolku pro Komo-
řany jsme mezi lety 2017 až 
2019 aktivně napomáhali 
vzniku Urbanistické studie 
Komořan. Již dříve (v  roce 
2015) jsme jednoduchou an-
ketou sbírali údaje o  tom, co 
lidé na bydlení v  Komořa-
nech oceňují, co je štve a  co 
by rádi vylepšili, a  v  souvis-
losti se zpracováním studie 
jsme se dále dozvídali dojmy, 
náměty i stesky sousedů.
Jedním z těch stesků, který se 
objevoval po celou dobu těch-
to rozhovorů a  setkání jako 
refrén, byla právě absence ja-
kékoli vody či vodního prvku 
v místním veřejném prostoru. 
Místní často vzpomínali če-
kání na konečné na autobus 
ve vedru západního slunce, 
nemožnost se kdekoli svlažit 
či si naplnit láhev pitnou vo-
dou. Rodiče dětí mezi námě-
ty často zmiňovali možnost 
brouzdaliště pro děti, které by 
pobyt na hřišti v letních měsí-
cích zpříjemnilo.
Jako ideální místo pro po-
dobný vodní prvek  – pítko 
i brouzdaliště – se jevilo nově 

budované náměstí v Komořa-
nech. Několikrát jsme s archi-
tekty tohoho prostoru mož-
nost vodního prvku probírali, 
panoval všeobecný souhlas, 
ale nebylo to možné realizo-
vat hned kvůli nutnosti mít 
mnoho povolení a vyjádření. 
Tehdy na to nebyl čas. Myš-
lenka ale už našla svoje místo 
v  našich hlavách a  čekala na 
svoji chvíli.
Ta se objevila s  výše zmíně-
nou výzvou k  účasti na par-
ticipativním rozpočtu. Podle 
hesla „štěstí přeje připrave-
ným“ jsme začali rozpracová-
vat nápad, který zrál zhruba 
půlrok od dokončení náměs-
tí.
Navrhli jsme brouzdaliště 
s atrakcemi, pítko, infopanel. 
Podrobný položkový rozpo-
čet záměru se ukázal jako 
nadlimitní, takže jsme záměr 
omezili alespoň na přípojku 
vody, samostatnou šachtu 
a  měření a  pítko. Pracujeme 
ale nadále i  na realizačním 
projektu brouzdaliště s atrak-
cemi, které snad uskutečníme 
v  příštím roce, s  využitím 
sponzorských financí. Věří-
me, že i  možnost pítka pro-
stor pozvedne a zpříjemní.
Děkujeme MČ Prahy 12 za 
možnost ovlivňovat veřejný 
prostor, ve kterém žijeme.

Ing. arch. Eva Rybníčková

Využití participativního rozpočtu Prahy 12  

pro záměr vodního prvku v Komořanech

K článku Ing. arch. Evy Rybníčkové 
o realizaci pítka a vodního prvku na 
Komořanském náměstí
Komořanští jsou první, kdo se může po-
chlubit probíhající realizací vítězného 
návrhu z  loňského 1. ročníku participa-
tivního rozpočtu „Tvoříme Dvanáctku“. 
A  určitě to není náhoda. Projekt v  Ko-
mořanech připravili a komunikovali jako 
tým. Pro svůj záměr umístěný mimo nej-
lidnatější části Prahy 12 dokázali získat 
potřebnou podporu ve společném veřej-
ném hlasování (třetí místo z šesti návrhů). 
Na hladkou komunikaci s radnicí během 
prověřování proveditelnosti navázala ještě 
intenzivnější spolupráce při přípravě a re-
alizaci díla.
Nyní sama navrhovatelka předkládá ve-
řejnosti zprávu o  tom, jak realizace po-
kračuje.
Jak je vidět, soudržná komunitní skupina 
pracovitých dobrovolníků je pro partici-
pativní rozpočet stejně důležitá jako dob-
rý nápad.
Těšíme se, že brzy budeme moci přinášet 
zprávy o pokroku v realizaci i dalších ná-
vrhů, které uspěly v  loňském kole parti-
cipativního rozpočtu, tedy workoutového 
hřiště, veřejného grilu i  modřanské cesty 
historií.
Zároveň bychom chtěli připomenout, že 
aktuálně probíhá příjem návrhů do nové-
ho, 2. ročníku participativního rozpočtu 
„Tvoříme Dvanáctku“. Vše potřebné k po-
dání vašeho návrhu naleznete na webu 
tvorime12.praha12.cz. Připomínám, že 
pro tento rok jsme zvýšili částku na jed-
notlivé návrhy na 300 tisíc Kč a  celkový 
rozpočet se zvýšil na 1,5 mil Kč.
Těšíme se na všechny návrhy na zlepšení 
veřejného prostoru ve vašem okolí, ať mů-
žeme společně udělat Prahu 12 ještě krás-
nější pro nás všechny.

Petr Šula,  

místostarosta MČ Praha 12

Vzhledem k  blížícímu se termínu stěhování úřadu 

včetně všech detašovaných pracovišť do budovy 

nové radnice v  Pískové ulici žádáme, aby občané 

sledovali webové stránky, popřípadě facebook, kde 

budou dle pokynů aktuálně zveřejňovány informace 

týkající se dostupnosti jednotlivých agend. 

Děkujeme za pochopení.



Výtlačný řad splaškové kana-
lizace z  Točné do Cholupic  – do 
konce dubna by měla být podána 
žádost o stavební povolení.
Točná  – odkanalizování jednot-
livých ulic  – zpracovatel spo-
lečnost D-Plus. Dokumentace 
pro stavební povolení jižní části 
Točné se upravuje na základě 
připomínek PVK. Zahájení pro-
jektových prací na změnu ÚR 
v  severní části Točné a  doku-
mentaci pro stavební povolení 
se předpokládá na jaře letošního 
roku. Do této etapy by mohly být 
přidány oblasti z jižní části Toč-
né, které nebyly zahrnuté v  pů-
vodním územním rozhodnutí, 
pokud se nám podaří dořešit 
problematické pozemky.
Výtlak Cholupice – Čs. exilu včet-
ně odkanalizování Cholupického 
vrchu  – zhotovitel společnost 
Čermák a  Hrachovec, a.s. Od 
6.  dubna  2021 probíhají staveb-
ní práce při výstavbě stoky A2 
v  ulici Čs. exilu. V  prostoru za-
stávek MHD Pavelkova pod KC 
Otava je proto omezena doprava. 
Bezvýkopovou technologií bu-
dou práce v  ulici Čs. exilu pro-
bíhat od července a  pokračovat 
budou ulicí Hornocholupickou 
až k ulici K Ladům. V květnu se 
začne pokládat kanalizace v ulici 
U Obce, navazovat by měla stav-
ba vodovodu. Od června budou 
probíhat práce na stokách v uli-
cích Cholupického vrchu.

Nové výpustní místo na území 
MČ Praha 12 – probíhá projed-
nání dokumentace s  dotčenými 
orgány. Pokud bude dodržen 
předběžný harmonogram akce 
„Výtlak Cholupice  – Čs. exilu“, 
měla by být do konce roku vy-
budovaná stoka A2, na kterou 
by mělo být výpustní místo na-
pojeno.
Dešťová kanalizace Cholupice 
a  rekonstrukce komunikací  – 
byla dokončena první etapa. 
Probíhají jednání o  problema-
tických pozemcích, které brání 
pokračování investiční akce.
Komořany  I. etapa  – Zhotovitel 
společnost Zepris, s.r.o. Práce 
pokračují v  ulici Za Sídlištěm 
i  v  Palmetové od křížení s  ulicí 
Pod Lesem.
Komořany II. etapa – zhotovite-
lem stavby je společnost Čermák 
a  Hrachovec, a.s. V  současné 
době probíhají práce v ulici Pod 
Lesem od křižovatky s ulicí Pal-
metová směrem nahoru. Práce 
by měly být dokončeny do kon-
ce května. Na ně bude navazovat 
zahájení prací v ulici Palmetová 
od křižovatky s ulicí Pod Lesem 
směrem nahoru. Od konce dub-
na do začátku července se bude 
pracovat v úseku ulice K Nouzo-
vu po křižovatku s Palmetovou.
Své dotazy můžete posílat na e-
-mail: stastna.jana@praha12.cz

Hana Jandová, radní

Z RADNICE
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Informace na téma kanalizace

Právě rozdáváme zákaznické karty plné výhod.
Zastavte se u nás pro tu svoji.

KARTA PLNÁ 

SLEV

Váš autorizovaný servisní partner ŠKODA:

AUTOTRIO PRAHA
Vzpoury 3
143 00  Praha 4
Tel.: 244 400 101
www.autotriopraha.cz

Karta obsahuje:
slevu 25 % na práci
slevu 25 % na motorový olej 
slevu 25 % na sezónní uskladnění pneumatik
slevu 5 % na materiál 
slevu 10 % na materiál pro vozy starší 4 let a kosmetiku z nabídky Šekové knížky zdarma.

Výhody se budou dále rozšiřovat.
Podmínky akce najdete na našich webových stránkách.
  

Aktuální informace o postupu prací při výstavbě dešťové 

a splaškové kanalizace v Praze 12. Uvedené údaje se vztahují 

k datu 7. dubna 2021. Investorem všech akcí je HMP. Odvolací orgán se ztotožnil 
s námitkami Rady městské části 
Prahy 12 i občanů ke stavbě by-
tového domu na rohu ulic Dol-
nocholupická a  Staromodřan-
ská. Místostarostka Eva Tylová 
upřesňuje: „Námitky upozorňo-
valy na to, že navrhovaná stavba 
nerespektuje odstup od hranic se 
sousedními pozemky a  narušuje 
pohodu bydlení nad míru při-
měřenou poměrům. Například 
vlivem stavby na denní osvětle-
ní sousedních budov se stavební 
úřad ani nezabýval. Zároveň ne-
byl dostatečně důvěryhodně pro-

kázán způsob likvidace dešťových 
vod na pozemku stavby.“
Rada městské části Praha 12 po-
dala námitky i k dalším stavbám, 
např. k souboru deseti rodinných 
domů v  Komořanech na země-
dělské půdě na hraně lesa. Podle 
místostarostky Evy Tylové: „Na-
vržený projekt je v rozporu s územ-
ní studií Komořany, která v tomto 
místě počítá s výstavbou na menší 
ploše. Domy jsou tak zahuštěny, že 
nejsou dodrženy předepsané šířky 
ulic, vzdálenosti od okolních po-
zemků ani prostupnost.“

(red)

Naše námitky k výstavbě bytového 
domu odvolací orgán uznal
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POLITICKÉ KLUBY ZASTUPITELSTVA

Jediná věc, kte-
rá se dá v  této 
době považovat 
za opravdu pozi-
tivní, je květen, 
měsíc, který má 
už ve svém ná-
zvu příslib lep-
ších časů. Tak 
to vnímám i  já, 
proto se pojďme 
podívat na věci 

s  úsměvem a  optimismem, pokud to vůbec 
jde. Vím, že je to těžké, zvlášť když jaro, kte-
ré bývá plné naděje, bylo negativní, a pojem 
„negativní“ se stal pozitivem, hlavně u testů 
na covid. Jak vidno se nám to trochu zamo-

tává. Stejně zmatená a nejasná je i situace ve 
společnosti.
A teď trochu pracovně. Samozřejmě jsme bě-
hem pandemie nedělali žádné velké akce (ne-
bylo nám to umožněno), ale to neznamená, že 
jsme zaháleli. Podařilo se nám získat do pro-
nájmu, za opravdu symbolickou cenu, mod-
řanskou zvonici, která vyzývá ke svému vy- 
užití. Hned jsme se dohodli s místními spol-
ky, které ji využívaly už dříve a hned jak jim 
doba dovolí, budou ve své činnosti pokračo-
vat. Tím ale zdaleka nekončíme. Připravujeme 
letní akce ve Viničním domku, jak ty úspěšné, 
které probíhaly v minulosti, tak i  zcela nové. 
Ve stodole Viničního domku máme nové 
nájemce kavárničky, kde budou pokračovat 
komorní koncerty, další spolupráce s Operou 

Praha, která již v loňském roce ukázala, že její 
představení jsou zajímavá a kvalitní. Domlou-
váme cvičení zdarma, jednáme o příměstském 
táboře a  nezapomínáme ani na akce spojené 
s vínem a dobrotami. V květnu by měla pro-
běhnout akce Pražské vinice, kterou spolupo-
řádáme s magistrátem HMP. Začátek nového 
školního roku bude ve znamení Dne Prahy 12, 
tedy velkého happeningu, který se bude konat 
opět na Sofijském náměstí. Zda budeme po-
tom i nadále pokračovat, a já doufám, že ano, 
uvidíme podle pandemické situace. Ale psal 
jsem, že je třeba hledět do budoucna s  opti-
mismem a  úsměvem, takže určitě si užijeme 
podzimní a  vánoční období, a  pokud vyjde 
vše, tak jak má, přijde Ježíšek s  dárkem pro 
všechny dvanáctkové děti. Věřím, že nepopu-
lární opatření, která státní moc uvádí (velmi 
často neuváženě a  chaoticky) v  platnost, ne-
zničí vše, co jsme pro vás připravili, a že si vše 
budeme moci společně užít.

Lepší časy !??!
Pavel Ehrlich, radní za ODS

Tato rubrika je koncipována s ohledem na tiskový zákon v zájmu poskytování objektivních a vyvážených informací o městské části 

Praha 12 a poskytnutí přiměřeného prostoru pro uveřejnění sdělení, která vyjadřují názory členů Zastupitelstva MČ Praha 12, týka-

jící se této městské části. Redakce do textů nijak nezasahuje, prochází pouze jazykovou kontrolou. Kontakty na jednotlivé zastupitele 

najdete na www.praha12.cz

Na naší Praze 12 
jde pokazit i par-
ticipativní roz-
počet a  tím vzít 
elán místním ob-
čanům do dalších 
aktivit. V  roce 
2020 byl na  
1. místě, hlasová-
ním a usnesením, 
vybrán veřejný 

gril a na 6. místě bosý chodník. A proč pachuť? 
Pachuť je z  toho, že příslušný místostarosta  

P. Šula a ani celá Rada MČ P12, neznají Pra-
vidla pro participativní rozpočet, kde v bodě 
V/2/f je uvedeno „budou vyloučeny projekty, 
které jsou shodné se záměry, jejichž realizace je 
pro aktuální rok MČ už připravena, nebo jde 
o projekty, které mají jen částečně shodný ob-
sah s projektem, na který má podanou žádost 
o podporu z externích zdrojů, nebo má na ta-
kový projekt dotační podporu přislíbenou”. Jak 
jsem uvedl ve svém videu bit.ly/povodnova, 
oba tyto projekty jsou ve vydaném stavebním 
povolení na revitalizaci parku Povodňová, 
na který dostala MČ P12 dotaci 30 milionů. 

A jejda, výstavbu grilu má koalice i v progra-
movém prohlášení a v koaliční smlouvě! Že to 
neví předkladatel projektu, dokážu pochopit, 
ale že to z devíti radních neví ani jeden, je při-
nejmenším zarážející! K čemu je tam příslušný 
neuvolněný místostarosta P. Šula, komise pro 
PR, ale vlastně i celá Rada MČ P12, která pro 
výsledky zvedla ruku? Již je vypsána nová vý-
zva pro podání PR, a tak jen můžeme doufat, 
že příslušný radní si přečte Pravidla PR a pře-
dejde dalšímu zpochybnění objektivity vý-
sledků a myšlenkám o něčem zkaženém v MČ 
P12. Ani takhle jednoduchou věc nedokážou 
radní udělat podle pravidel. 
Přeji všem novým vítězným projektům, aby již 
byly vybrány podle pravidel a mohly pomáhat 
a těšit občany.

Pachuť z participativního rozpočtu
Tomáš Korálek, zastupitel MČ Praha 12

Nedávno jsem 
narazila na face-
booku na kritiku 
sázení stromů, 
údajně nesofis-
tikovaně, bez 
rozmyslu, v  mís-
tech, kde to není 
potřeba. Vzpo-
mněla jsem si 
na útlou knížku 
od Jeana Gio-

ma s názvem Muž, který sázel stromy. Jak se 
uvádí na přebalu, vypráví o prostém, osaměle 
žijícím pastýři ovcí ve vyprahlé a  vylidněné 
Provenci, s nímž se v roce 1910 autor popr-

vé setkal a  který tiše a  bez nároků na vděk 
den co den sázel v okolních kopcích stromy. 
Usoudil, že kraj bez stromů hyne, a rozhodl 
se situaci napravit. Poslední setkání autora 
s  tímto člověkem se v  roce 1933 odehrálo 
v zalesněných kopcích, kam se s vodou vrá-
til život a lidé. Je o „muži, který sázel naději 
a vypěstoval štěstí“.
Toto se dá vztáhnout na každou dobu i v na-
šich krajích, kde komunisti v rámci vytváře-
ní velkých širých lánů ničili různé remízky 
a  lesíky, které dotvářely krajinu, zadržovaly 
vodu, poskytovaly stín i úkryt různým zví-
řatům, a v neposlední řadě, stromy jsou plí-
cemi Země. Je proto nanejvýš důležité stro-
my do krajiny opět vracet. I s vědomím, že 

bude trvat řadu let, než se z malých stromků 
stanou velké, dospělé stromy. Mám jednu 
neblahou zkušenost. Když jsme se v  roce 
1984 přistěhovali do Modřan, jako řada ji-
ných rodin jsme chodívali na procházky do 
Modřanské rokle. Tehdy tam ještě byla mla-
tová cesta lemovaná krásnými vzrostlými 
duby. Jednou však místo asi 80 stromů zů-
staly jen pařezy a cesta byla rozšířena a vy-
asfaltována. Rozlítilo to tehdy mnoho lidí, 
a tak se psalo na národní výbor pro Prahu 4, 
kam tehdy Modřany spadaly. Odpověď byla 
neuvěřitelná. Stromy byly pokáceny proto, 
že nebyly už zdravé, čemuž pařezy vůbec 
nenasvědčovaly, a také že bylo potřeba cestu 
rozšířit a vyasfaltovat, aby projela těžká les-
ní technika. To byla pěkná ukázka ignorance 
a  bezohledného přístupu k  přírodě. Proto, 
když někdo vysazuje stromy, je to jako s tím 
pastýřem, lze mu jen poděkovat.

Muž, který sázel stromy 
JUDr. Helena Chudomelová, předsedkyně klubu TOP 09
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O tom, že se re-
konstrukce ná- 
městí vede- 
ní naší městské 
části (Piráti, 
ODS a TOP 09) 
n e p o v e d l a , 
dnes už asi ni-
kdo nepochy-
buje. Velmi mě 

mrzí, že výsledkem předražené rekon-
strukce je odfláknuté, betonové cosi, co 
s  původním projektem má jen málo spo-
lečného. Je veřejným tajemstvím, že 
předraženou a  velmi nekvalitně provede-
nou rekonstrukci prošetřuje policie. Pojď-
me se dnes blíže podívat, jak radní, vedeni 

pirátským starostou Adamcem, soutěžili 
veřejnou zakázku na výběr firmy, která 
prováděla rekonstrukci. 
Dříve městská část do podmínek výběro-
vého řízení dávala složení kauce, která by 
v  případě, že by vítězná firma např. od-
stoupila, propadla ve prospěch městské 
části. V  případě rekonstrukce Sofijského 
náměstí ale vedení městské části složení 
kauce nepožadovalo. Proč? To je otázka, 
na níž nedostáváme odpověď. Jistina ne-
boli kauce pro každého zájemce o  zakáz-
ku měla být kolem 1,5 milionu korun. 
Tím, že kauce nebyla požadována, došlo 
k tomu, že první zájemce, který vysoutěžil 
rekonstrukci za částku 25 milionů korun, 
odstoupil, druhý v  pořadí také odstoupil, 

třetí v  pořadí také odstoupil a  zakázku 
nakonec získala firma, která dala nejvyšší 
nabídku a  náměstí nám zrekonstruovala 
za téměř 52 milionů korun. 
Kdyby ale městská část požadovala slože-
ní kauce, tak takovém případě by si od-
stupující firmy hodně rozmyslely, jestli 
nechají kauci propadnout, když by chtěly 
ze zakázky odstoupit. Jsem přesvědčen 
o tom, že by právě hrozba propadnutí jis-
toty přiměla některého z  odstupujících 
účastníků smlouvu uzavřít a  zakázku re-
alizovat. Tím, že vedení městské části 
nepožadovalo složení kauce, vznikla ško-
da ve výši téměř 5  milionů korun. Další 
škoda vznikla rozdílem mezi nejlevnější 
a  nedražší nabídkou Jednalo se o  amaté-
rismus, lajdáctví, nebo snad neschopnost 
ze strany vedení městské části? Ani se mi 
nechce věřit, že by to snad mohl být i ně-
jaký nekalý úmysl…

PROSTOR PRO NÁZOR

Zpackaná rekonstrukce Sofijského náměstí 

Michal Pinc, předseda Klubu zastupitelů za Hnutí ANO  
 

Jednou opozi-
ce jede Sofijské 
náměstí, po-
druhé park Po-
vodňová, příš- 
tě je špatně pro-
dej devíti so-
ciálních bytů. 
Jsou to většinou 
jenom prázdná 

slova, která mají vzbudit pocity a dojem. Když 
uděláme chybu, a to se stává, poučíme se z ní, 

chybu napravíme, ale pak jdeme dál. Jako Pi-
ráti s podporou Zelených jsme zatím neuhnuli 
z cesty transparentní, lidem otevřené radnice, 
která pomáhá a hledá dobrá řešení proto, aby 
Praha 12 zůstala příjemným místem pro život. 
Jestli vás politika zajímá anebo ji chcete ovliv-
nit, ozvěte se nám.
V minulém čísle jsem byl rád za článek Ivana 
Štěpky, který rozvinul myšlenku o spoluprá-
ci a  dobrém bytí na Praze 12. Mám velkou 
radost, že i v sociální oblasti existuje mnoho 
dobrovolníků, kteří pomáhají nezištně své-

mu okolí. Mnohokrát o nich ani nevíme. Na 
Praze 12 máme mnoho jednotlivců, skupin 
lidí a organizací, které pomáhají a podporují 
vícečetné rodiny, seniory, hendikepované, sa-
moživitele/ky a jiné potřebné. Za to jim patří 
respekt. Například každý čtvrtek v  Zátišské 
ulici č. 1 od 16.00 hodin dobrovolníci vydá-
vají potřebným teplé jídlo nebo koláč. A ani 
za úřad nezůstáváme pozadu. 
Otevřeli jsme kontaktní místo pro bydlení, 
jež dokáže vyřešit většinu problémů lidí, 
kteří jsou ohroženi ztrátou bydlení. Pracuje-
me na rozšíření rozsahu pečovatelské služby 
a snad se nám podaří získat financování pro 
domov seniorů. V  těžkých dobách držme 
spolu.

Lepší místo pro život na Praze 12

Jiří Brůžek, uvolněný radní za Piráty s podporou Zelených
 

Někdy stačí 
malé škobrtnutí 
a  život se vám 
obrátí naruby. 
V  lepším pří-
padě máte pár 
týdnů sádrovou 
dlahu, ale kon-
čívá to i  trva-
lými následky 
a  zničeným ži-

votem. Jistě – máme být odpovědní a dávat 
si pozor, ale koho by napadlo, že na nově 
zrekonstruovaném náměstí za desítky mili-
onů budou nástrahy ohrožující nejen osoby 
se zdravotním postižením. Koho by napad-
lo, že při rekonstrukci Sofijského náměstí 

nebude dodržena závazná bezbariérová vy-
hláška, a přesto bude zkolaudováno. A vidí-
te – je to tak.
Na zjevná pochybení upozornily zájmové 
organizace hendikepovaných. Byl vypra-
cován bezpečnostní audit s  alarmujícími 
výsledky  – náměstí je nebezpečné. Nedo-
statky tkví především v  neoznačení překá-
žek, chybějícím zábradlí, prostorových op-
tických klamech a nedostatcích ve vodicích 
liniích pro nevidomé. Jsem přesvědčen, že 
pád z nečekaných neoznačených schodů bez 
zábradlí či z prudkého spádu rampy může 
být osudný komukoli. Příběhů nešťastných 
pádů a celoživotních následků znám z mojí 
lékařské praxe bohužel hodně.
Kde je vina? Investor – vedení MČ Praha 12 

v  čele se starostou Adamcem (Piráti), ne-
zajistil dodržení stavebního zákona a  ne-
dodržel požadavky bezbariérové vyhlášky. 
Nekontroloval zhotovitele společnost Gar-
denline, která rekonstrukci prováděla, jak 
zaznělo i  na jednání kontrolního výboru 
zastupitelstva. Ve stavebním deníku není 
žádná stopa po zápisu, který by nápravu 
požadoval. Revitalizace náměstí stála skoro 
50 milionů korun, což je podstatně více, než 
byl původní rozpočet. Zasloužíme si za tyto 
peníze alespoň kvalitně odvedenou práci re-
spektující různorodost potřeb všech občanů 
Prahy 12 a návštěvníků.
Jak chce Rada zjednat nápravu, zajistit bez-
bariérovost části náměstí a proč audit zata-
jila před opozicí i před vlastními zastupiteli, 
se budeme ptát na mimořádném jednání 
zastupitelstva. Rozhodně nechceme, aby do-
datečné úpravy hradila naše radnice z  na-
šich peněz.

Nebezpečí číhá na Sofijském náměstí 
MUDr. Tom Philipp, Ph.D., MBA, zastupitel za KDU-ČSL, Změna pro Prahu 12

POLITICKÉ KLUBY ZASTUPITELSTVA
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Stezka svobody je název pietní-
ho místa připomínajícího padlé 
z  květnových bojů roku 1945 
mezi Komořany, Točnou a Závis-
tí. Stejný název nese naučná stez-
ka, která vás provede mezi uve-
denými lokalitami po místech 
událostí z let 1938–1945. Přiblíží 
vám příběhy lidí, kteří tu za naši 
svobodu bojovali a z nichž za ni 
mnozí také zemřeli.
Je velmi smutnou zprávou, že 
někdo opět tuto stezku napadl, 
a  to způsobem, který ani nelze 
označit za prostý vandalismus. 
Došlo ke krádeži celých panelů 
i se stojnami a cedulemi – infor-
mační zastavení č. 6, 9 a 10 nyní 
vypadají tak, jak je zachyceno na 
zveřejněné fotografii.
Klub vojenské historie Deutsch- 
meister Infanterie z. s. společně 
se Spolkem Pro Komořany podal 
trestní oznámení na neznámého 

pachatele na Policii ČR a samo-
zřejmě byly podniknuty přísluš-
né kroky k co nejvčasnější obno-
vě Stezky a  k  jejímu náležitému 
zajištění.
Dle otce myšlenky vzniku Stez-
ky svobody pana Munzara je 
vzhledem k  výběru ukradených 
cedulí velmi pravděpodobné, 
že jde o  obrazoborecké tažení 
nějakého „vlastence“, kterému 
vadí skutečnost, že na uvedených 
zastaveních byla připomenuta 
stinná historie našeho regionu, 
přítomnost a  zločiny jednotek 
SS i bojové vystoupení vlasovců 
z  Ruské osvobozenecké armády 
v Modřanech a Komořanech. „Je 
smutné, že si dotyčný není scho-
pen uvědomit, že i  toto je naše 
minulost a  že hrdinství modřan-
ských a  komořanských obránců 
bylo o  to větší, pokud si uvědo-
míme, že stáli proti zkušenému 

a  dobře vyzbrojenému nepříteli, 
který se neštítil ničeho a  spáchal 
v posledních dnech války četné vá-
lečné zločiny. A že toto je důvod, 
proč je zde připomínán – jako 
pachatel utrpení desítek a  stovek 
zdejších obyvatel,“ dodává Zde-
něk Munzar.
„Je smutnou skutečností, že se 
s  vandalstvím musíme setkávat 
i  na takovýchto, řekl bych přímo 
pietních místech. Nicméně stejně 
jako jsme podpořili vznik Stezky 
svobody a  další projekty, které 
nám připomínají naši historii, 
pomůžeme i  tentokrát. Chci, aby 
lidé věděli, že doba, kdy se histo-
rie různě ohýbala a upravovala, je 
dávno pryč,“ doplnil Pavel Ehr-
lich, radní pro kulturu.
 

Bc. Eva Ingrid Antl Burianová,
vedoucí Odboru komunikace 

s veřejností a médii

Napadení Stezky svobody

Takto vypadají zastavení 6, 9 a 
10 po krádeži panelů se stojnami 
a cedulemi

Občané, návštěvníci přírod-
ní rezervace „Keltské hradiště 
Závist“, která svým významem 
představuje rozsáhlou kultur-
ní památku na území hlavního 
města a Středočeského kraje, nás 
upozornili, že je často poško-
zována bezohlednými cyklisty. 
Nejde o výletníky s dětmi, kteří 
opatrně projedou, ale vyloženě 
o sportovní bikery, kteří nejen že 
jezdí velkou rychlostí, zprudka 
brzdí a  vytvářejí tak rýhy, které 
přispívají k erozi terénu, ale sta-
ví si i umělé překážky. Vybrali si 
k  tomu trasu, která vede po ko-
runách valů Šancí z  nejvyššího 
bodu hradiště na severovýchodě 
a  končí na jihozápadním okra-
ji památky. Zároveň poškozují 
i  přírodní rezervaci Šance na 

Točné, na jejímž území se část 
hradiště Závist nachází. Závaž-
nost celé situace je dána nejen 
tím, že hradiště Závist je vý-
znamnou archeologickou lokali-
tou evropského formátu, a navíc 
se statusem národní kulturní 
památky, ale i tím, že tuto oblast 
často navštěvují rodiny s  dětmi 
a nezřídka tak může dojít i k zá-
važnému úrazu.

Vyzýváme proto občany k  ohle-
duplnosti, se kterou by se měli na 
tomto území pohybovat a chovat 
se tak, aby památka zůstala za-
chována i pro další generace. Po-
kračující poškozování ze strany 
cyklistů může vést až k zavedení 
nutných opatření, jako je např. 
úplný zákaz vjezdu cyklistů.

(eiab)

Poškozování přírodní rezervace cyklisty

Začalo jaro a  s  ním i  zahrád-
kářské práce, ať už u  chat, cha-

tek, nebo u  rodinných domků. 
Bohužel ne každý ví, že odvézt 
ořezané stromky, posekanou trá-
vu, listí nebo plevel ze záhonku 
do nejbližšího lesa není správné. 
Kam tedy s bioodpadem? Ptáme 
se místostarostky Evy Tylové. 
„Řešením je vlastní kompost na 
zahradě, komunitní kompostér 
na sídlišti, velkoobjemový kontej-
ner na bioodpad (který přistavuje 
městská část a MHMP pravidelně 
na různá místa v celkovém počtu 
až tří set každý rok), vlastní hně-
dá popelnice (její svoz dojednáte 

s Pražskými službami). Dále mů-
žete bioodpad odvézt na sběrný 
dvůr, kde jej od obyvatel Prahy 
přijmou bezplatně v  jakémkoliv 
množství.“ Pokud jej dovezete do 
kompostárny např. ve Slivenci 
(250 kg biologicky rozložitelné-
ho odpadu měsíčně je pro Pra-
žany zdarma), tak za něj zpět 
dostanete již vyzrálý kompost. 
Naopak odkládat jej do přileh-
lého lesa, na parkoviště, trávní-
ky městské zeleně nebo do od-
lehlých koutů „kam přece nikdo 
nechodí“, je přestupek, který je 

možné trestat pokutou až pade-
sát tisíc korun. Domněnka, že se 
takto odložený bioodpad stane 
kompostem, však není správná. 
Při nesprávném kompostování 
v  takovém materiálu vznikají 
plísně, bakterie a nežádoucí po-
měr uhlíku a dusíku.
Pokud si nevíte rady, inspirujte 
se na webu www.kompostuj.cz, 
který poradí, jak nakládat s bio-
odpadem a dalším materiálem ze 
zahrad a domácností. Pojďme to 
dělat správně.

(eiab)

Víme, kam patří bioodpad?
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Obvodní soud pro Prahu 4 má nedostatek 
přísedících. Činnost přísedícího je nároč-
ná na čas, a  i když každý zaměstnavatel má 
povinnost přísedící k jednání uvolnit a jejich 
nepřítomnost posuzovat, jako by byli v práci, 
přináší to někdy komplikace.
Postavení soudních přísedících upravuje  
zákon č. 6/2002 Sb., zákon o  soudech, soud-
cích, přísedících a státní správě soudů a o změ-
ně některých dalších zákonů (zákon o soudech 
a  soudcích). Podle něj tuto veřejnou funkci 
může vykonávat:

-
lému pobytu v obvodu zastupitelstva, jímž 
je do funkce volen, a v obvodu soudu, pro 
který je do funkce volen, nebo který v těch-
to obvodech pracuje

-
úhonný

-
padu  1989 splňuje podmínky dle zákona 

č. 451/1991 Sb., kterým se stanoví někte-
ré další předpoklady pro výkon funkcí ve 
státních orgánech

-
sem z rejstříku trestů

prohlášením a  negativním lustračním 
osvědčením.

Kandidáty do funkce přísedícího, po vyjád-
ření soudu, volí příslušné zastupitelstvo na 
čtyřleté období.
Za výkon funkce přísedícího je pobírána spí-
še symbolická odměna a je třeba počítat s tím, 
že soudní jednání se konají i v dopoledních 
hodinách a někdy jsou časově nepředvídatel-
ná. Za jeden den jednání odměna činí na 150 
Kč (plus výdaje na cestovné a stravné).
Přísedící rozhodují v první instanci, odvolací 
řízení vedou výhradně profesionální soud-
ci. Přísedící z  řad laiků mají vyhrazena dvě 
místa v tříčlenném senátu. Váha jejich hlasu 
a hlasu předsedy senátu – soudce je stejná.

Zájemci o  funkci přísedícího se mohou kdy-
koliv přihlásit u  odboru Kancelář městské 
části, oddělení organizační, Úřadu MČ Pra-
ha 12, Písková 830/25, kancelář č. 502, tel. 
244 028 220  – Petr Mička, e-mail: micka.
petr@praha12.cz.

Je třeba předložit:

narozené před 1. prosincem 1971; vydání 
osvědčení lze vyřídit prostřednictvím na-
šeho úřadu)

na přísedícího vyplní dotazník a učiní čest-
né prohlášení podle § 4 odst. 3 lustračního 
zákona (pouze osoby narozené před 1. pro-
sincem 1971)

Petr Mička, OKM

Jak se stát přísedícím obvodního soudu pro Prahu 4

Veřejné hlídané parkoviště v  ulici Botevova 
v MČ Praha 12, které využívají také rezidenti, 
by mělo v květnu přejít bez přerušení provo-
zu do správy Technické správy komunikací 
(TSK). Nájemci parkovacích míst zde budou 
moci nadále parkovat za stávajících podmí-
nek, pouze se zkontaktují s pracovnicí TSK, 
která jim vystaví novou nájemní smlouvu.

Kontakt:
www.tsk-praha.cz  – sekce „Jak si zařídit“, 
nebo přímo e-mailem – marketa.matousova@
tsk-praha.cz, tel. 257 015 815
Technická správa komunikací hl. m. Prahy, 
a. s. jedná na základě Usnesení Rady HMP 
ze dne 12.  září  2017 č. 2237, kdy bylo roz-

hodnuto o  změně principu budoucí správy 
vybraných parkovišť. Dle bodu II. bylo TSK 
uloženo zajistit ukončení nájemních smluv 
u 42 parkovacích ploch v majetku HMP dle 
přílohy citovaného usnesení a  to tak, aby 
smluvní vztahy byly ukončeny nejpozději 
k 31. březnu 2018. Od té doby běží s nájem-
cem tohoto parkoviště soudní spory.
Na základě dohody s bývalým provozovate-
lem o  předání parkovací plochy bude TSK 
připravena zajistit provoz parkoviště od 
3. května 2021. Po rozhodnutí soudu o plat-
nosti výpovědi, kterým soud v plném rozsahu 
vyhověl HMP, tedy TSK převezme parkovi-
ště do své správy a zajistí kompletní provoz 

stejně jako u dalších objektových a plošných 
parkovišť, např. garáží Letná, Hlavní nádraží 
nebo u parkoviště Hradební, Wilsonova atd.

(inov)

TSK je připravena zajistit od května provoz parkoviště v ulici Botevova 

Farní charita Modřany uspořádala hromadný 
sběr kol pro Afriku ve dnech 9. až 11. dub-
na 2021.
Sbírka nepotřebných kol z Modřan a okolí 
se konala před branou do sběrného dvora 
Prahy 12. Akce se setkala s velkým zájmem 
veřejnosti. První den bylo darováno celkem 
68 kol, druhý den 64 a třetí den 65 kol, cel-
kem se podařilo vybrat 197 kol.
Darovaná kola byla dne 14.  dubna  2021 
odvezena organizací Kola pro Afriku do 
Ostravy, kde budou opravena. Následně by 
měla být opravená kola převezena kontej-
nerem do Gambie. O  dalším osudu kol se 
mohou dárci informovat na webové stránce 
organizace Kola pro Afriku www.kolapro-
afriku.cz.
Vzhledem k  úspěchu této nové charitativní 
akce hodlá Farní charita Modřany hromadný 
sběr kol zopakovat na podzim t. r., příp. na 
jaře roku 2022.

Děkuji všem dárcům za kola, dále radnici 
Prahy 12 i pracovníkům sběrného dvora za 
logistickou podporu, a  konečně pak všem 
zúčastněným dobrovolníkům FCH Mod-
řany.

Anna Syková, ředitelka FCH Modřany

Hromadný sběr kol z Prahy 12 a okolí pro  

potřebné – projekt Kola pro Afriku (charita.cz)
Chcete se stát adoptivním rodičem trva-

le handicapovaného zvířete? Místosta-

rostka MČ Prahy 12, Eva Tylová, tuto 

možnost využila a na dvanáct měsíců 

si adoptovala mládě kozy walliserské ze 

Záchranné stanice hl. m. Prahy pro vol-

ně žijící živočichy.                             
(red)



HISTORIE

(15. května 1921 – 15. května 2021)

Založit tělocvičnou jednotu Sokol v Modřa-
nech a postavit pro ni důstojný „stánek“ ne-
bylo ve své době snadné. Rakousko-uherské 
úřady činnost ani zakládání jednot Sokola 
neomezovaly, povinností bylo hlásit veškeré 
veřejné akce, výlety, divadla, ale i valné hro-
mady a  schůze okresnímu hejtmanství, což 
musely činit veškeré spolky, včetně němec-
kých. V  opisu pamětního spisu, uloženého 
ve schránce u základního kamene sokolovny, 
jsou uvedeny důvody obtíží založení spolku 
mimo jiné i  takto: „Jednota modřanská roz-
víjela se z  prvopočátku dosti pomalu, neboť 
v Modřanech, v místě průmyslovém, převládal 
z 50 % duch rudý.“ Byly zde ještě dva vlaste-

necké spolky (Čtenářsko-ochotnická beseda 
Tyl a  Odbor Národní Jednoty Severočeské), 
vedle kterých se nedařilo „sokolské myšlenky 
ku blahodárné činnosti zasaditi“.
Díky podpoře Branické jednoty a úsilí brat-
rů P. Hladílka, V. Chaloupky a J. Hladílka se 
založení Sokola v  Modřanech nakonec po-
dařilo. V  srpnu 1898 se, za účasti 22 členů, 
konala důvěrná schůze, která zvolila předse-
dou bratra Hýnu. Dne 20. srpna 1898, po vy-
pracování stanov, byla svolána první veřejná 
schůze, na kterou se dostavilo neočekávané 
množství hostů z okolních sokolských jednot 
(Radotínská, Zbraslavská, Branická, Podol-
ská a  župní jednota Vyšehradská). Jakmile 

stanovy schválilo místodržitelství, konala se 
30. října 1898 řádná ustavující valná hroma-
da a činnost Sokola byla oficiálně zahájena.
Členové modřanského Sokola se scházeli ke 
své činnosti téměř 25 let v  nevyhovujících 
pronajatých prostorách hostinců, kde „byli 
značně omezováni a na majetku (nářadí) těž-
ce poškozováni. Aby nemuseli z těchto důvodů 
pozastavit svoji činnost, museli učinit kroky 
ke stavbě vlastního ‚stánku‘ (br. Emig)“. Tak 
zvaná spolková místnost byla krátký čas do-
konce v bytě bratra J. Klímy. Kromě tělocvič-
né činnosti pořádali sokolové velké množství 
osvětových přednášek (1904 TGM, O výcho-
vě lidu), výlety, taneční zábavy, šibřinky a di-
vadelní představení. V archivu je uvedeno, že 
čtyři bratři modřanské jednoty se v  r. 1919 
zúčastnili ustavení vlády v Bratislavě.
Po IV. všesokolském sletu (1901) stále přibý-
valo členů, byl ustaven zábavní a vzdělávací 
odbor a Stavební družstvo Sokola. Sokolové 
uzavřeli smlouvu o pronájmu sálu v hostin-
ci „Na Lapáčku“ čp. 44 (později U Nováků), 
který jim byl v r. 1912 nabídnut k odkoupení 
za cenu 1300 zlatých. Z  koupě sešlo, spolek 
tak vysokou částkou nedisponoval.
Činnost Sokola i plány na stavbu vlastní tě-
locvičny přerušila v r. 1914 1. světová válka. 
56  modřanských sokolů narukovalo do ar-
mády, 10 z  nich bojovalo v  legiích v  Rusku 
a  jednota na ně byla velmi hrdá. Sedm bra-
trů se z  války nevrátilo. Sokolové, kteří ne-
byli odvedeni, konali během války na žádost 
obecního úřadu bezpečnostní hlídky. Dozor 
nad hlídkami vykonával bratr Emig a  bratr 
Kocourek. Hlídky byly označené červenobí-
lými páskami s nápisem „Dobrovolná veřejná 
hlídka v Modřanech“ a spolkovým odznakem. 
Roku 1915 bylo výboru Tělocvičné jedno-
ty Sokol v  Modřanech doručeno oznámení 
o  rozpuštění „Svazu slovanského Sokolstva 
(ČOS)“ v Praze. Jednoty mohly nadále svou 
činnost vykonávat, cítily se však osamocené 
a chyběla jim sounáležitost a spolupráce. Ná-
čelník Antonín Burda napsal (1917) členům 
povzbuzující dopis a vyzýval je k organizaci 
domácích a veřejných cvičení, výletů a diva-
del. Zmiňoval do války odvedené členy, kteří 
se ve svých dopisech zajímají o to, jak pokra-
čují ve cvičení a spolkové činnosti.
Sokol se v Modřanech opět nadýchl k životu 
po válce (1918) zdařilým veřejným cvičením 
na oslavu 20. výročí založení. Ještě větší ra-
dost přišla s  osvobozením republiky v  říj-
nu. Sokolové s nadšením, ale s obezřetností 
přijímají nové členy, kteří se po osvobození 
republiky hlásí do jejich řad, a  společně se 
chystají na VII. slet. V roce 1920 bylo členy 
Sokola 187 mužů, 105 žen, 32 dorostenců,  
35 dorostenek, 70 žáků a 96 žákyň.
V roce 1918 Obecní úřad v Modřanech na-
bídl Sokolu „za zásluhy sokolské ve světové 
válce“ darem domek čp. 16 s  příslušejícími 

-

Schválený návrh

Sokolovna dostavba
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pozemky pro stavbu sokolovny. Nadšení 
sokolové následně zakládají „Družstvo pro 
vystavění budovy tělocvičné jednotě ‚Sokol‘ 
v  Modřanech“ a  bratři stavitelé (Emig, Mi-
kuláš, Bílek, Špaček, Vysušil a  Marek) jsou 
pověřeni, jako činovníci Stavebního odboru 
technického, sestavit plány, rozpočty a  har-
monogram stavby. Odhodlání a nadšení bylo 
opravdu veliké, sen o  vlastní tělocvičně byl 
blízko naplnění. Plány byly vypracovány do 
týdne a  zaslány ke schválení ČOS. Zvítězil 
návrh bratra Špačka a bratr Bílek byl pověřen 
sestavením finálního rozpočtu.
Předání schváleného daru do užívání mu-
seli sokolové spolu se spolkem Tyl urgovat. 
Dochovala se také žádost obecního úřadu ze 
září 1919, zda by Sokol dar nevrátil zpět, pro-
tože obec má v plánu stavět chlapeckou a dív-
čí měšťanskou a  obecní školu a  dříve daro-
vaný domek by ráda využila jako zástavu pro 
banku, případně ho zpeněžila a přilepšila tak 
obecní pokladně. Za touto bohulibě odůvod-
něnou žádostí byly však politické tlaky čás-
ti komunistického zastupitelstva. Sokolové 
s podporou Svazu českých měst svůj nárok na 
již schválený dar obce uhájili, vypořádali zá-
vazky se spolkem Tyl a slibují si, že tělocvič-
nu postaví vlastní silou – svépomocí. V roce 
1920 byl slavnostně odhalen sokolský prapor 
jednoty a v roce 1921 zakládá Sokol Modřany 
odbočku v Cholupicích, kde se v témže roce 
koná jedna ze čtyř akademií, je zahájeno pra-
videlné cvičení a osvětová činnost.
Rozpočet na stavbu tělocvičny je vysoký, ale 
odhodlání ke stavbě ještě větší. Stavební od-
bor Sokola vypracoval plán úspor, činovníci 
neúnavně obesílali firmy i  jednotlivce s  žá-
dostmi o  příspěvek na stavbu. Z  celkových 
rozpočtovaných nákladů 193.350 K byly 
plánovány úspory ve výši 130.000 K svépo-
mocnými pracemi zednickými, tesařskými, 
předpisem bezúročných podílů členů, dary 
firem a  nečlenů a  vkladem vlastního jmění. 
Zbývajících 70.000 K bylo zajištěno půjčkou 
úročenou 5 %. Pro porovnání: rozpětí mzdy 
dělníků v  r. 1921 20 – 100 K denně, cena za 
pár bot 280–340 K, cena za 1 kg mouky 9 K.
Činovníci Sokola se snažili získat od obce 
licenci k  provozování biografu, aby zajistili 
další příjmy na dostavbu sokolovny. Jak je 
uvedeno v  pamětním listu „návrh neprošel, 
vinou zrady jednoho ze zakládajících členů 
Sokola a  člena zastupitelstva, který se přidal 
ke komunistickým zastupitelům“. Prozatímně 
se z  finančních důvodů realizovala stavba 
sálu/tělocvičny, v  plánu byla pozdější reali-
zace celého projektu, ke které nikdy nedošlo. 
Celkové náklady na stavbu jsou nakonec od-
hadovány na 400.000 K.

V dopise ze dne 3. ledna 1921 vyzývá místo-
náčelník Nesvadba modřanské sokoly, aby se 
„bez rozdílu stavu a povolání ku práci dosta-
vili a dokázali tak, že nejsou pouze odznako-
vými bratry a  že ‚Rovnost‘ a  ‚Bratrství‘ jsou 
jim skutečnými hesly“. Uvádí potřebné práce 
(kopání základů, nakládání kamene, odha-
zování písku, dovážení hlíny, hašení vápna 
atd.) a rozpis pracovních hodin. Pracovalo se 
každý den od 5 hod. do soumraku, v neděli 
celý den.
14., 15. a 16. května 1921 uspořádali soko-
lové Národní slavnost spojenou s položením 
základního kamene ke stavbě vlastní tělo-
cvičny. Za účasti mnoha významných hostů 
ze sokolských jednot, ČOS, politických stran 
a především modřanského sokolstva se kona-
la slavnostní akademie s prohlídkou staveni-
ště, následoval Manifestační průvod zakon-
čený položením základního kamene. Řečníci 
často zmiňovali důležitost sokolských myšle-
nek pro budoucnost národa a  velmi oceňo-
vali obětavý a  příkladný čin modřanských 
„sokolíků“, kteří se do stavby pustili sami.
Modřanští sokolové během následujících 
dvou let odpracovali na stavbě sokolovny ti-
síce hodin. V cihelně K. Schulze, majitele vel-
kostatku Komořany, vyráběli ráno před běž-
nou směnou cihly (120.000), kopali základy, 
stavěli zdi. Místní rolníci na svých povozech 
převáželi zdarma na stavbu veškerý materiál, 
což bylo mimo jiné také s  obdivem něko-
likrát zmiňováno v  tehdejším tisku. Dřevo 
na stavbu dodal za velmi nízké ceny JUDr. 
Schwarzenberg, majitel modřanské parní 
pily, a  část finančních prostředků na stavbu 
věnoval cukrovar. Bratr Dvořák z  Prahy  II. 
věnoval písek ze svého lomu, 31 oken v pří-
zemí a 8 velkých oken v tělocvičně zhotovi-
li bratři Karbulkové a  Ledeckých, nátěry je 
opatřili opět sami členové. V několika člán-
cích z dobového tisku (Národní politika, So-
kolský obzor) je vyzdvihována skutečnost, že 
náročnou stavbu provádí členstvo svépomocí 
a  s  horoucím nadšením pro věc – od káňat 
až po nejstarší členy. Zvlášť je oceňován podíl 
žen na veškerém dění.
Sál byl otevřen 30. prosince 1922 slavnostní 
akademií a 29. března 1923 byla stavba slav-
nostně předána k užívání veřejnosti. Program 
k otevření sokolovny byl bohatý, pro návštěv-
níky slavnosti byly vypraveny zvláštní vlaky 
a parníky z Prahy. V úvodu zazněly proslovy 
mnoha význačných činovníků a politiků, ve 
kterých byla zmiňována slova díků všem, kte-

ří se na stavbě podíleli, a zároveň slova obdivu 
a uznání. Starosta Emig vyslovil kromě díků 
všem členům a  podporovatelům také přání, 
aby řady členů vzrostly a pomohly uskutečnit 
vše, co v dřívějších poměrech nebylo možné. 
Jeho přání se začalo naplňovat a modřanská 
jednota zažívala rozkvět, členská základna se 
rozrůstá až do roku 1941. Kolem roku 1933 se 
dokonce zvažuje dostavba sokolovny. Jedním 
z oslovených autorů projektu byl modřanský 
architekt F. Kolman, aktivní činovník Soko-
la. Sokol byl v roce 1941 rozpuštěn, veškerý 
majetek byl zabaven ve prospěch říše. Během 
druhé světové války byli modřanští sokolové 
zapojeni do odbojové činnosti (viz odbojová 
skupina Fr. Kolmana).
Podruhé se k  životu Sokol vrátil na krátký 
čas symbolicky 15.  května  1945 (datum po-
ložení základního kamene sokolovny). Soko-
lové vyklidili tělocvičnu po Němcích a začali 
opět cvičit. V roce 1947 začali nacvičovat na 
XI. všesokolský slet (1948). Sokolovna byla 
naplněná do posledního místa, o nácvik byl 
nebývalý zájem, jako kdyby všichni tušili, že 
je to na dlouhou dobu slet poslední. V histo-
rii Sokola Modřany byla účast na tomto sletu 
nejsilnější. V roce 1948 následoval další zákaz 
činnosti a propadnutí majetku. V Modřanech 
byly všechny sportovní organizace sloučeny 
do nové organizace TJ Spartak Modřany, který 
rovněž převzal veškerý sokolský majetek, tedy 
i  tělocvičnu. Spojením se sportovními oddí-
ly bylo utlumeno cvičení všestrannosti, do té 
doby otevřené všem. Zájem o cvičení opadal 
a  velmi těžce se hledali dobrovolní cvičitelé. 
Malá naděje na obnovení činnosti byla několik 
měsíců v roce 1968, vzhledem k politické situ-
aci se tak nestalo. Po roce 1989 vyústily snahy 
o převzetí modřanské sokolovny od TJ Spartak 
k mnohaletým soudním sporům. Ty ukončilo 
v  roce 2003 rozhodnutí Městského soudu ve 
prospěch Sokola Modřany, který opět obnovil 
svou činnost v roce 2002 na ustavující schůzi 
v hostinci U Fišmistrů.
Sokol v Modřanech stále aktivně žije a s jis-
totou můžeme říct, že by ti, kteří s takovým 
nadšením a vůlí sokolovnu stavěli, byli hrdí, 
že jejich práce nebyla marná. I po 100 letech 
se v tělocvičně cvičí v oddílech všestrannosti 
napříč věkovými kategoriemi, sokolové pořá-
dají sportovní volejbalové turnaje, kulturní 
akce (Když Modřany tančí) a osvětové výsta-
vy. Krojovaní členové ve spolupráci se So-
kolskou stráží udržují a  předávají veřejnosti 
myšlenky sokolství. 
V  současné době Sokol opět čelí nařízení 
o přerušení činnosti, tentokrát z důvodu pan-
demie. V rámci možností je však Sokol stále 
aktivní a  především pro dětské členy při-
pravuje různé činnosti nadále (deskové hry, 
online soutěže, Velikonoční nadílka, videa se 
cvičením a návody na zdravé svačinky). Probí-
hají rovněž přípravy na oslavy výročí 100. let 
od položení základního kamene sokolovny. 
Věříme, že se na nich ve zdraví setkáme a při-
pomeneme si tak úžasný počin modřanských 
sokolů. Nazdar!
Aktuální informace na facebooku @Sokol 
Modřany – oddíl všestrannosti.

www.sokolmodrany.cz

Družstvo pro vystavění sokolovny

Vlajka modřanských sokolů
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KULTURA

KDY A KAM V KVĚTNU ZA ZÁBAVOU

KULTURNÍ CENTRUM „12“

pobočka J. Jovkova 3427

pobočka Pertoldova 3346

Centrum12

dy ČR. 
13. 5. 2021 18:00–20:00
POČÍTAČOVÁ PORADNA PRO
SENIORY PRAHY 12, KC “12”,
Jordana Jovkova

Rezervace míst nutná na emailu: 

19. 5. 2021 19:00 
Koncert RADŮZY s kapelou na 
pobočce Pertoldova

PŘIPRAVUJEME:

16. 6. 2021 16:00–18:30 
POJEDEME K VODĚ 

Vstupné: 
ny dílny vč. materiálu).
23. 6. 2021 16:00–18:00

VYROB SI SVOU PLÁŽOVOU TAŠKU 

toldova

Lektorka:
Vstupné:

9. 8.–13. 8. 2021 8:00–12:00
LETNÍ CIRKUSOVÉ DOVÁDĚNÍ 
PRO DĚTI 4-6 LET, pobočka
Pertoldova

cirkusu.
Lektorky:

Cena: 

i materiálu.

NÁHRADNÍ TERMÍNY 
ZA NEUSKUTEČNĚNÉ KONCERTY
IRENA BUDWEISEROVÁ, 
kytara Jakub Racek

vá do KC “12”, Jordana Jovkova!

JIŘÍ SCHMITZER 

ŽALMAN a Spol.

KAREL PLÍHAL

DÁJA ŠIMÍČKOVÁ 
a SHADDE YADDA

POSLEDNÍ ZE ŽHAVÝCH 
MILENCŮ 

v platnosti.
 

HUSOVA KNIHOVNA

ranech.cz

hkmodrany.cz

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE 
MODŘANY

SPOLEČNOST E

DUHA STŘELKA

NÍZKOPRAHOVÝ KLUB KROK 

ale.cz
, 

Aktuální otevírací doba Klubu 
Krok:

Vzhledem k vládnímu opatření 
je program klubu pozastaven. 
Výtvarné dílny a volnočasové ak-
tivity je možné uskutečnit pouze 
v případě, že se ČR bude nachá-
zet minimálně ve 3. stupni systé-
mu PES. Klub je však nadále ote-
vřen těm, kteří budou potřebovat 
pomoci např. se školou, nebo si 
jen promluvit. Po domluvě je 
také možné využít klub pro on-
line výuku, a to i  mimo otevírací 
dobu. Pro bližší info sledujte náš 
Facebook: Pája Zuzka Krok, nebo 
Instagram: Klub Krok. 

Aktuální informace ohledně konání květnových akcí výše uvedených kulturních zařízení vzhledem 
k vládním opatřením ke koronaviru najdete na jejich webových stránkách a facebooku.

KOMUNITNÍ 
ZAHRADA

MODŘANKA
Nabízí mateřským i základním

školám a široké veřejnosti

možnost zapojit se do aktivit

na zahradě. 

Zájemci, volejte

na tel: 602 309 360

Převoznická 738/6, Praha 12

DTJ MODŘANKA z.s.

www.dtjmodranka.cz



Na rozdíl od Modřan, které mají k dispozici 
rozsáhlou sbírku dobových pohlednic z mi-
nulého století, z  Komořan se nedochovala 
v podstatě žádná. I  ta jediná s nápisem Ko-
mořany je společná pro obě sousední obce. 
Byla vydaná kolem roku 1910 a  z  Komo-
řan na ni byla vybrána pouze zámecká věž. 
Při bedlivém zkoumání záběru pořízeného 
z  nejvyššího vršku nad modřanskou vinicí, 
z Lysin, lze v dálce postřehnout obrysy věže 
i celého zámečku a pod lupou také pár komo-
řanských chaloupek.
Za jediné století těch „chalup“ řádně přibylo, 
což? A nejen jich! V podstatě celý pravý břeh 
Vltavy v regionu dnešní Prahy 12 obsadily ve 
20. století průmyslové závody, rodinné domy 
a bytovky. Souvislá zástavba se tak táhne od 
arcibiskupské vinice v Modřanech až po zá-
mek v Komořanech. Přibližně mezi tyto dva 

záchytné body historikové kladou polohy 
prvního modřanského poplužního dvora 
a prvního komořanského hospodářství dolo-
žené písemně již ve 12. století. Od jednoho 
k druhému mohl dávný pozorovatel z vršku 
na Lysinách dohlédnout ještě na přelomu 
19. a  20. století, protože kromě cukrovaru 
mu v cestě nestály žádné industriální stavby, 
vysoké budovy, ba ani bujná vegetace. Písčité 
podloží vltavského břehu skrývalo jen hroby 
starých Slovanů. Existenci pohřebiště doká-
zali archeologové poprvé v  roce 1920, když 
objevili při stavbě podniku Elektropřístroj 
v místě někdejší cementárny v čp. 255 hroby 
skrčenců. Od té doby byla odkryta ještě celá 
řada podobných nálezů, a kdo ví, kolik jich 
ještě zůstane skryto pod zemí.
Dnes již v souvislé zástavbě podél Vltavy a ve 
vzrostlé zeleni zaniká i  komořanský zámek 
s vysokou věží. Záběr na ni není totožný jako 
v roce 1910, protože v létě 2012, kdy se při-
pravovaly fotografi e do Proměn Prahy 12, ji 
celou krylo málo fotogenické lešení. Vzhle-
dem k tomu byl do obrázkové publikace po-
užit starší záběr věže pořízený ze zámeckého 
dvora.
V úvodu jsme psali, že z Komořan nemáme 
víc pohlednic než jednu. Při troše dobré vůle 
by se za částečně komořanskou dala pova-
žovat pohlednice z roku 1913. Je na ní sice 
napsáno Modřany – Válcovna rour fi rmy Ing. 
K. Schulz a ta opravdu leží v katastru Mod-
řan, ale v pozadí je zřetelně vidět komořanský 
zámek. V roce 1912 zámek i celé komořan-
ské panství koupil Ing. Karel Schulz s chotí 
Annou, což je zapsáno v zemských deskách 
ve složce 723. Ostatně, i modřanské strojírny, 
které jsou nástupcem továrny Karla Schulze 
na svařování kovů autogenem, výrobu vál-
covaných rour, acetylénu a kyslíku, leží na 
hranici katastrů Modřan a Komořan, o nichž 
již víme, že do roku 1957 spadaly pod Toč-
nou. A Karel Schulz jí v letech 1928 – 1929 
nezaplatil na zemědělské dani a obecních při-
rážkách tolik, že v roce 1930 Točné stačila na 
materiál ke stavbě obecního domku. 

PhDr. Danuta Beranová

Ačkoli jsme prohledali archiv historických dopisnic opravdu důkladně, víc než jednu se záběrem 
z Komořan jsme nenašli. Na této je alespoň nápis Komořany a jejich dominanta, zámecká věž. Dů-
vod je zřejmý. Až do roku 1957 náležely Komořany do katastru Točné, takže se ani jedna, ani druhá 
obec nedostaly do modřanských kronik. 

Na starých pohlednicích bývalo zvykem nechávat část přední strany volnou. Snad aby odesilatel 
upozornil adresáta na něco důležitého. Nejspíš se nikdy nedopátráme, co důležitého chtěl vzkázat 
pisatel nebo pisatelka tou poznámkou o myšce. Zato víme, co bylo myšleno douškou o PC myši na 
nově poskládaném obrázku: „Podívej se, milý čtenáři, jak za sto let člověk proměnil krajinu.“
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Co se v  habsburské monarchii stalo s  rych-
tářskými palicemi a důtkami po zrušení ne-
volnictví a následně v roce 1848 také roboty 
a  poddanství, nevíme. Ručička však dodnes 
existuje jako cenný muzeální exponát. Po-
slední feudální úředník na vrchnostenském 
úřadě v  Břežanech Vojtěch Hladík ji předal 
prvnímu starostovi Modřan Janu Habětíno-
vi a ten v roce 1849 dalšímu starostovi Janu 
Houfkovi. Právě on v obci zřídil první místní 
úřadovnu. Jak vypadala, netušíme, víme jen, 
že šlo o jednu samostatnou místnost v domě 
Josefa Kubelky a že v ní starosta Houfek s ně-
kolika radními úřadoval do roku 1857. Čty-
ři roky nato, v prosinci 1861, vydal Zemský 
sněm zákon o obecním zřízení, kterým se již 
definitivně stala základním článkem samo-
správy obec s voleným výborem a starostou. 
Tou dobou se již v  Modřanech schylovalo 
k dokončení cukrovaru. Hned s první řepnou 
kampaní se na podzim 1862 spustil závratný 
rozvoj obce i celé zemědělsky zaměřené loka-
lity zapojené do pěstování cukrovky. Za prací 
do cukrovaru se do Modřan začali stěhovat 
noví obyvatelé a  jejich počet geometrickou 
řadou narůstal. Oproti roku 1818, kdy ves 
měla jen 65 popisných čísel, tu v  roce 1880 

stálo 170 domů a  bylo zhola nemožné, aby 
všech 1356 usedlíků nadále obíhala rych-
tářská ručička. Odzvonilo jí s  posledním 
úředním přípisem starosty Josefa Svobody 
ze 7.  května  1883, skrytým do našich dob 
v jejím dutém těle. Stojí v něm: „Dává se vě-
děti všem pánům sousedům, že dne 10. květ-
na  1883, to jest ve čtvrtek, budou se vybírat  
c. k. daně pro měsíc květen. Dále se oznamuje, 
že více touto ručičkou se nic oznamovat nebu-
de, nýbrž vše co k vyhlášení bude, vybubnuje 
a oznámí obecní strážník.“
Ale teprve po zvolení starosty Františka Vo-
šahlíka v roce 1892 se začaly realizovat dávné 
snahy o  vlastní obecní dům. K  tomu účelu 
bylo v roce 1893 kousek od návsi vykoupeno 
pole a za rok již radnice při hlavní ulici stála.

Díky tomu, že se do výstavby z  velké části 
pustili místní, vešly se náklady včetně ceny 
pozemku do 10.428 zlatých. Uvnitř se nachá-
zela obecní a  starostova úřadovna, zasedací 
místnost zařízená stylovým nábytkem, sta-
novištní velitelství četnické stanice, byt čet-
níka i strážníka, šatlava přístupná z dvorního 
traktu a  kůlna na hasičské náčiní. S  dalším 
nárůstem počtu obyvatel však obci začaly 
chybět prostory pro školní výuku. Tak se rad-
ní uskromnili a část budovy uvolnili dětem. 
Nestačilo to, a tak v roce 1920 začali problém 
řešit přístavbou radniční budovy. Původ-
ně zvažovali, že bude sloužit jak pro potře-
by obecního úřadu, tak pro pobočné třídy 
obecné školy, kuchyň a útulek pro nejmenší. 
Vznikl ve válečném roce 1916 a obec pro něj 
chtěla zřídit provizorně alespoň jednu míst-
nost v radničním dvoře. Dříve než se tak sta-
lo, vyhrotila se situace ve školství do té míry, 
že se všechny plány zhroutily. Obec požádala 
o  povolení přestavět radnici na měšťanskou 
školu, do níž v roce 1920 nastoupilo 114 žáků.
Pro úřadovnu byla vyčleněna jedna místnost 
v  hasičské zbrojnici upravená ze skladiště 

a  kůlny. Do přístavku k  tomuto objektu se 
ještě vešla mateřská škola. Jenže provizorium 
v  hasičské zbrojnici nebylo jako úřadovna 
únosné. Nedostatek vhodných místností vy-
volal nutnost přestavět hasičskou zbrojnici na 
novou radniční budovu. Po schválení přísluš-
ného projektu provedl stavbu nové radnice 
mezi zaniklou ulicí Radniční a U Spořitelny 
architekt Miroslav Smlsal podle návrhu Ing. 
Jaroslava Vašty. Byla dokončena v roce 1928 
a sloužila jen 60 let, protože v roce 1989 mu-
sela ustoupit výstavbě tramvajové trati a nové 
komunikace do Komořan. Stejný osud potkal 

aneb 

Rychtářská ručička s oběžníkem putovala od chalupy k chalupě, od hospodáře k hospodáři

Stará radnice z roku 1894

Radnice z roku 1925 přestavěná na školu

Radnice z roku 1928 

Jak se úřadovalo včera?
Podobně jako jinde v Čechách, byl za feudalismu náš region řízen vrchností a její prodlou-
ženou rukou, rychtářem. Pouze s  tím rozdílem, že Modřany měly dva panské rychtáře. 
Jeden hájil zájmy zbraslavského panství, druhý dolnobřežanského, takže jedna rychta byla 
na zámku ve Zbraslavi, druhá na zámku v Dolních Břežanech. Zbraslavi podléhaly také 
Točná s Komořany a Břežanům Cholupice. Odznakem rychtářské moci byla palice ovinutá 
řemínky, která v rychtě visívala na čelném místě. Rychtáři sami v poddaných vsích neúřa-
dovali, vysílali místo sebe pořádníky. Ti hlídali, aby se lidé neulévali z roboty, řádně platili 
kontribuce, odváděli desátky a plnili příkazy vrchnosti. Nařízení přicházela z každé rychty 
jinak. Rychtáři Janu Svobodovi, který byl posledním úředníkem zbraslavského dílu v letech 
1803 až 1848, stačilo obyčejné prkénko, na něž se přípisy vrchnosti jednoduše přitloukaly 
hřebíkem. Břežanská vrchnost, pražský arcibiskup, je posílal v rychtářské ručičce. Stočené 
lejstro se vložilo do dutiny v dřevěné rukojeti a podle úředně nařízeného pořadí sousedé 
ručičku předávali dalšímu.
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školu přestavěnou z radnice. Stála by přesně 
pod nadjezdem, v místech, kde se kříží ulice 
Generála Šišky a Komořanská.
Své obecní úřadovny měly i Cholupice a Toč-
ná. Ta cholupická, zanesená již v josefínském 
katastru z roku 1785 jako pastouška, měla čp. 6 
a stávala mezi usedlostmi Doležalů a Mater-
nů. Kolem roku 1919 Cholupice přikročily ke 
stavbě nového obecního domku v Podchýš-
ské ulici vedle kovárny. Úmysl postavit nový 
úřad zrál v hlavách obecních zastupitelů od 
roku 1903, ale plány zednického mistra Josefa 
Doležala z  Nuslí zůstaly jen na papíře. Ani 
druhý návrh od Jana Hýny se v roce 1914 ne-
ujal. Stavbu zmařily finanční důvody a hlav-
ně první světová válka. Kdo a kdy pak domek 
postavil, se ze zbytku obecních písemností 
nedá zjistit. Pouze to, že v roce 1919 se k no-
vému obecnímu domku přistavoval čtyřmet-
rový můstek a že objekt sloužil jako úřadovna 
starosty, šatlava, ubytovna pro nemajetné 
a  prodejna potravin. Po roce 1945 v  domě 
sídlil místní národní výbor, ale jen do roku 
1960, než se Cholupice sloučily s  Točnou. 

Tamní úřad byl novostavbou v ulici K Výbo-
ru čp. 8. V únoru 1930 zakázku dostal stavitel 
Kamarád ze Zbraslavi a  obec za ni zaplatila 
téměř 95 tisíc korun. Materiál na nový dům 
byl vzat od továrníka Ing. Karla Schulze 
v hodnotě daní, které dlužil obci za pronájem 
pozemků v Komořanech. Do rozdělení kata-
strů v roce 1957 MNV řídil Točnou i Komo-
řany a ty roku 1960 vystřídaly Cholupice. Po 
roce 1974, kdy se Točná a Cholupice připojily 
k Praze, přesídlila do budovy mateřská škola.

Jak se úřaduje dnes?
Jednou větou – pro občana nic komfortního, 
pro městskou část nic levného. Krátce před 
demolicí původní radnice se úřad v  červ-
nu 1989 přesunul do budovy v Pískové ulici 
830/25, a vlastně už ani tehdy pro správu še-
desátitisícové aglomerace kapacitně nestačil. 
Proto byly některé odbory umístěny na deta-
šovaných pracovištích. Kromě hlavní budovy 
v Pískové ulici tak radnice financuje provoz 
dalších čtyř objektů úřadu.
Co chudák občan, který se třeba do Prahy 12 
přistěhoval? Ten aby si na úřední záležitos-

ti spojené s  touto životní situací vyčlenil 
nejmíň den! Je ženatý, má dítě předškolního 
věku, těhotnou manželku, invalidní mamin-
ku a psa, za nějž hodlá platit místní poplatky. 
Potřebuje přestavět rodičovský domek, aby 
se tam všichni vešli, a aby toho nebylo dost, 
nemá povoleno stát na parkovišti vyhraze-
ném rezidentům v  místě jeho nového byd-
liště. Nic nereálného, že? Jenže kvůli tomu 
musí oběhnout pět adres. Na úřadě v Pískové 
ulici nejdřív přihlásí sebe i rodinu k pobytu 
a  zaregistruje psa. Do Čechtické poběží na 
sociálku kvůli nezaměstnané manželce a  in-
validní mamince, na odbor školství, který je 
naštěstí vedle, kvůli dítěti a kvůli parkování 
potřebuje na odbor dopravy do Cílkovy. Do 
Hausmannovy ulice spěchá, aby stihl před-
ložit stavební plány, a  nedej příroda, aby se 
jako účetní chtěl zaměstnat na ekonomickém 
odboru ÚMČ – to by se musel jít představit 
ještě do ulice U Domu služeb.
Tak taková je realita současné radnice! Naštěs-
tí už tento stav nebude mít dlouhého trvání.
                                                                       (beta)

Kde se bude úřadovat zítra?
Již od počátku 90. let se zvažovalo stěhování 
všech odborů městské části na jedno místo. 
Zvažovala se výstavba nové radnice v  dnes 
již dokončeném projektu U dubu nebo pře-
sun do budovy Prioru na Sofijském náměstí. 
Tento obchodní dům se dokonce podařilo 
získat do správy městské části a byla zpraco-
vána studie rekonstrukce budovy pro potřeby 
úřadu. V minulém volebním období nakonec 
padlo rozhodnutí, že se nová radnice posta-
ví v těsné blízkosti té současné, a to na místě 
bývalých Technických služeb Prahy 12 v ulici 
Generála Šišky. Místostarosta MČ Praha 12, 

Petr Šula, který pře-
vzal projekt výstavby 
nové radnice do své 
kompetence od po-
sledních komunál-
ních voleb, k  tomu 
dodává: „Jednoznač-
ně bych preferoval 

budovu nové radnice na Sofijském náměstí, 
které je přirozeným centrem Prahy 12. Projekt 
jsem převzal ve chvíli, kdy byla smlouva pode-
psána, o místě výstavby bylo rozhodnuto a již 
se dokončovala dokumentace ke stavebnímu 
povolení.“
Nová radnice se tak bude nacházet v soused-
ství hlavní budovy současné radnice v  Pís-
kové ulici a  přístupná bude z  ulice Generá-
la Šišky. Budově nové radnice bude nejblíže 
tramvajová zastávka Čechova čtvrť a  přímo 
před radnici bude přesunuta autobusová za-
stávka linky č. 117. Stěhování jednotlivých 
odborů městské části započne začátkem 
června a celá radnice by měla být kompletně 
přestěhována do konce července tohoto roku. 
Více informací k budově nové radnice si mů-
žete přečíst v článku v příštím vydání Novin 
Prahy 12.

(red)

Ještě letos na jaře byla tato radnice hlavní budovou Úřadu městské části Praha 12
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Za deštivé noci z 5. na 6. května vyrostly v Ho-
lešovicích tři barikády, které měly fašistickým 
jednotkám znemožnit přechod přes Vltavu 
a postup do centra Prahy od severu. František 
se přidal k  obráncům barikád na předmos-
tí, běhal jako spojka na Maniny na velitelství 
21. policejního revíru a nosil střelivo. A když 
se 7.  května u  Trojského mostu schylovalo 
k rozhodujícímu střetu, postavil se na bariká-
du jako pomocník střelce z kulometu. Sedmé 
májové ráno roku 1945 bylo Františkovým 
posledním. To pondělí byl se svým kulometčí-
kem na stanovišti u  kartonky, na rohu ulic 
Vrbenského a U Elektrárny. Františkův mladý 
život zmařila exploze granátu, který tam do-
létl z protějšího kopce. Bedýnku se střelivem 
mu vyrazil z rukou, pravici téměř amputoval 
v rameni a rozsápal břicho. Ač byl rychle pře-
nesen do provizorního lazaretu ve sklepě školy 
na Zátorách, krátce po transportu musel lékař 
konstatovat smrt.
Možná si teď pomyslíte, proč k  76. výročí 
Květnového povstání 1945 píšeme o Františ-
kovi Soukalovi, který žil i  padl v  Holešovi-
cích? Stejnou otázku jsme si kladli, když jsme 
zpracovávali nový Uličník Prahy 12, a o ulici 
Soukalova jsme měli určitou pochybnost. Je 
opravdu pojmenovaná podle čtrnáctiletého 
kluka z Holešovic? Jakou má František Sou-
kal a Praha 12 spojitost? Už to vypadalo, že 
žádnou, když je ale toto jméno uvedeno na 
pomníku U  Modřanské školy, musí to pře-
ce něco znamenat! Opět, jako již několikrát 
předtím, pomohli vojenští historikové Zdeněk 
Munzar a  Tomáš Jakl z  VHÚ 
Praha. Vzhledem k  tomu, že 
v  databázi obětí povstání ob-
jevili dva Františky Soukaly, 
chvilku jsme váhali, kterému 
z nich je vlastně ulice v Mod-
řanech připsána? Čtrnáctile-
tému Františkovi, nebo jeho 
jmenovci narozenému v  roce 
1901? Jenže i ten nezapadá do 
našeho regionu ani bydlištěm, 
ani místem skonu, když padl 
v  Malešicích. Pojmenování 
podle Františka Soukala naro-
zeného 2. března 1931 později 
potvrdil Marek Laštovka, který 
se svým týmem právě připra-
voval do tisku druhé vydání 
publikace Pražský uličník – 
encyklopedie názvů pražských 
veřejných prostranství. Ale ne-
předbíhejme…
Pomyslné stéblo podal Jiří 
Porteš ze Spolku pro vojen-
ská pietní místa VETS. Na 

jeho stránkách je u hledaného jména několik 
pomníků, mimo jiné busta ve vestibulu hole-
šovické školy v  Jablonského ulici. V součas-
nosti tam sídlí Obchodní akademie, odkud 
přišla obratem odpověď od Zdeny Navarrové. 
Poslala odkaz na stránky Prahy 7, kde vyšel 
článek: „Na Sedmičku se vrátil kluk z bariká-
dy“. A také telefon na ředitelku akademie Mi-
lenu Remešovou, od níž jsme následně dosta-
li svolení použít fotografi i nového pomníku 
na Ortenově náměstí v našich novinách. 
Jeho zhotovení inicioval Jan Vlasák a Sbor pro 
obnovu pomníku Hrdinům od Zborova za fi -
nanční podpory Prahy 7. Kopie busty od so-
chařky Veroniky Durové je umístěna v budově 
školy v Jablonského ulici, kde mladý barikád-
ník skonal. Pietní místo před školou, kterou 
František navštěvoval, bylo upraveno v roce 
2020, protože původní bustu na pomníčku 
z roku 1960 někdo v 90. letech odcizil. 
Vztah Františka Soukala k  Modřanům ani 
tento článek nenaznačil, přesto nám z  textu 
svitla malá naděje: „František žil jako scho-
vanec v  Holešovicích u  prarodičů…“ Kde 
tedy měl rodiče, když ho vychovali babička 
a  děda? „Dál nemusíte hledat, už to mám,“ 
vzkázal po Zdeňku Munzarovi Tomáš Jakl. 
„Našel jsem ve starých matrikách Modřan, že 
ostatky Františka Soukala byly v květnu 1945 
uloženy do rodinného hrobu na modřanském 
hřbitově. A další horká stopa – měl tam tetu, 
u které trávil většinu prázdnin!“  
Úžasná zpráva, konečně něco hmatatelné-
ho. Jenže zase nevíme, zda hrob vůbec ještě 

existuje? A tak jsme do hledání místa posled-
ního odpočinku zapojili ještě modřanského 
faráře Josefa Pecinovského, Lenku Staníč-
kovou ze hřbitovní správy SBO, ale i  Ivanu 
Dejmkovou z archivu hlavního města Prahy 
a  jejího kolegu Ondřeje Bastla. Je správcem 
fondu MHMP, jehož součástí je i  eviden-
ce pražských domovských příslušníků. V  ní 
vyhledal přihlašovací kartu Josefy Pipkové 
z ledna 1945, kdy ovdověla, a adresu Františ-
kova holešovického bydliště v  Bubenské 14, 
kde babička dělala domovnici. I jméno Fran-
tiškovy prababičky Barbory Roeslové v  té 
přihlášce bylo, ale o něm nic víc než: „vnuk, 
který Josefu Pipkovou bydlištěm nenásleduje“. 
Nezbylo než vrátit se zase na začátek, na 
stránky Prahy 7. Šéfredaktorka zpravoda-
je Hobulet Klára Janicki předala náš dotaz 
dalšímu z  řady skvělých a  ochotných lidí, 
historikovi Stanislavu J. Václavovici. Potvr-
dil zjištění kolegů z Vojenského historického 
ústavu o místu posledního odpočinku Fran-
tiška Soukala, ale aby mohl Modřany s urči-
tostí potvrdit, musel pro dokumenty pobočky 
Svazu protifašistických bojovníků v  Praze 7 
do Národního archivu. Když pak znovu vo-
lal, prvky našeho očekávání vystřídalo lehké 
zklamání: František Soukal sice byl v Modřa-
nech 14. května 1945 pohřben do rodinného 
hrobu číslo 739, ale svůj věčný spánek již sní 
jinde. Po smrti babičky Pipkové byl exhumo-
ván, zpopelněn a  převezen do společného 
hrobu s číslem 45/VI. ve Vršovicích. Odpo-
čívají v něm jak babička, tak nevlastní děde-

ček, který zemřel v lednu 1945 
na zápal plic, a také on byl nej-
dříve pohřben v  Modřanech. 
Jejich schovanec je oba miloval, 
rodičovské jméno Soukal vů-
bec nechtěl používat, toužil po 
dědečkovu jménu Pipek. I  na 
náhrobku ve Vršovicích jeho 
příjmení chybí, stojí tam jen: 
„Filip a  Josefa Pipkovi a  jejich 
vnuk František“.
Nevíme, komu v současnos-
ti patří hrob v Modřanech, do 
nějž byl František Soukal ulo-
žen v roce 1945. Budeme však 
doufat, že vnukům Františkovy 
tety, jejíž jméno jsme nevypát-
rali. Pokud se ozvou redakci, 
byla by to pro autorku článku i 
všechny její laskavé pomocníky 
největší odměna.

PhDr. Danuta Beranová, 
foto v záhlaví: František Soukal 

z archivu T. Jakla

„Nebojte se, mami, já se vrátím,“



ŠKOLSTVÍ

17

3.–4. 5. 2021

Leadership: Práce s motivací učitelů
Jak mapovat motivaci ve škole? Co přispívá 
k  vytváření dobrého klimatu ve škole? Jaké 
jsou klíčové prvky motivace? Na tyto otázky 
nám odpoví Jitka Jilemická a  Jiří Kocourek 
v rámci oblíbeného formátu Leadership, ur-
čeného pro ředitele ZŠ a MŠ.
Akce se bude konat pouze v  případě, že ji 
bude možné uspořádat „naživo“.

5. 5. 2021 od 16:00 do 18:00

PS Matematická gramotnost: ÚNIKOVÉ HRY
Zveme vás na další setkání Pracovní skupiny 

Matematická gramotnost, tentokrát na téma 
Únikové hry.

12. 5. 2021 od 17:00 do 19:00

EduCoff ee: Aktuální trendy rizikového 
chování dětí na internetu – kyberšikana, 
sexting, vydírání, rizika sociálních sítí
Většina útoků na internetu je páchána pro-
střednictvím sociálního inženýrství, což je 
důmyslný způsob manipulace s obětí. Cílem 
EduCoff ee bude tyto způsoby manipulace 
rozpoznat a účinně se jim bránit.
Na EduCoff ee vám Martin Kožíšek, národ-
ní koordinátor Safer Internet Centra Česká 

republika, ukáže konkrétní případy kyberši-
kany, vydírání i sextingu a nevynecháme ani 
téma sociálních sítí. EduCoff ee je vhodné pro 
rodiče i děti od 13 let.

13. 5. 2021 od 20:00 do 22:30

EduCoff ee: Jak na grafomotoriku u před-
školáků
Na EduCoff ee vám Martina Simonidesová 
ukáže správné úchopy psacího náčiní u před-
školáků a vysvětlí, co by mělo dítě umět, než 
nastoupí do školy. Zaměříme se na rozvoj 
jemné motoriky předškoláků a  na to, jak ji 
rodiče mohou podporovat. Lektorka dále 
upozorní rodiče na obtíže v  grafomotorice, 
kterých by si měli rozhodně všímat. (Opako-
vání předešlých úspěšných EduCoff ee.)

OŠK

Kalendář akcí MAP Praha 12
MAP Praha 12 pro vás připravuje zajímavé akce související se vzděláváním dětí i do-

spělých. Všechny akce jsou v ON-LINE prostředí, informace o nich najdete na webu 

www.mappraha12.cz. 

Publikace „Mateřské školy 
v Praze 12 a termíny zápisu 
pro rok 2021/2022 – přijď te 
se podívat!“
Stejně jako loni a  v  předchozích 

letech vám i  letos předkládáme 

publikaci s  informacemi k  zápi-

sům do mateřských škol v  příš-

tím školním roce. Mateřské školy 

mají velmi atraktivní formy vý-

uky a naším zájmem je, aby děti 

navštěvovaly školy v městské čás-

ti Praha 12. V  publikaci najdete 

kontaktní údaje o školách i jejich 

charakteristiku. Publikace byla 

připravována před uzavřením 

škol, proto je potřebné vždy např. 

termíny zápisu ověřit na webo-

vých stránkách školy. Dny ote-

vřených dveří probíhají online.

Spádové obvody jednotlivých 
mateřských škol v Praze 12
Pro všechny mateřské školy zři-

zované městskou částí Praha 12 

je spádovým obvodem celá měst-

ská část Praha 12. Ředitel spádo-

vé školy je povinen přednostně 

přijmout žáky s  místem trvalé-

ho pobytu (pro cizince pobytu) 

v  příslušném školském obvodu. 

Rodiče mají právo vybrat si pro 

své děti školu dle vlastního uvá-

žení a  je na řediteli školy, jak na 

základě stanovených kritérií ško-

ly rozhodne o  přijetí/nepřijetí 

dítěte.

Termíny zápisů v mateřských 
školách v Praze 12

Elektronický předzápis je 
otevřený od 12. 4. 2021 do 
14. 5. 2021.
Doklady k zápisu do mateřských 

škol můžete předložit distančně 

od 2. do 16.  5.  2021. Budete-li 

preferovat osobní setkání, je nut-

né se domluvit předem s ředitel-

kou školy optimálně na dny 11. 

a 12. 5. 2021.

Při zápisu zákonný zástupce dítě-

te dokládá rodný list dítěte a svůj 

doklad totožnosti. Ověřte si 
předem na webové stránce ško-
ly, jakou formou budou zápisy 
probíhat a vše, co bude pro zá-
pis potřebné. (Opatření MŠMT 
k zápisům do MŠ pro školní rok 
2020/2021 s  podrobnějšími 
údaji naleznete na webu MŠMT.)

Desatero předškolního vzdě-
lávání
Doporučující materiál – přehled 

základních dovedností, které má 

mít dítě před vstupem do základ-

ní školy.

OŠK

Zápisy do mateřských 
škol, 2. – 16. 5. 2021
Souhrnné informace k zápisům do základních škol v Praze 12

Veškeré níže uvedené informace v podrobném znění naleznete na
www.praha12.cz/informace-pro-rodice-deti-materskych-skol

Aktuální trendy rizikového
chování d tí na Internetu
Kyberšikana, sexting, vydírání,

rizika sociálních sítí

Ú ast je zdarma, nutná registrace na
www.mappraha12.cz.

Cílem EduCoffee bude tyto zp soby
manipulace rozpoznat a ú inn  se
jim bránit.
Uká eme si konkrétní p ípady
kyberšikany, vydírání i sextingu a
nevynecháme ani téma sociálních
sítí.

Národní koordinátor Safer Internet
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Přemýšlíte, do jaké školy u  nadcházejícího 
zápisu přihlásíte své děti? Chcete podnětné 
prostředí s  kvalitními učiteli? Ale zároveň 
preferujete menší kolektiv a  přátelskou at-
mosféru? Pak vás rádi přivítáme v Základní 
a mateřské škole Smolkova.

Jsme malou školou v Praze 12, jejíž prioritou 
je vzdělávání dětí v  přátelském rodinném 
prostředí. Vzhledem k  nižšímu počtu žáků 
ve třídách se učitel stíhá individuálně věno-
vat každému žákovi, přičemž velikost školy 
umožňuje opravdu úzkou spolupráci peda-
gogického sboru s asistenty pedagoga i žáky 
samotnými. Velmi dobře pak také funguje 

školní poradenské pracoviště, kde jsme docí-
lili výborné kooperace a jsme rádi, že žáci se 
na nás s důvěrou obrací a my jim tak můžeme 
pomoci s jejich problémy.
Nenabízíme však pouze kvalifikované učite-
le s mnohaletou praxí, ale i kvalitní odborné 
učebny. Vzhledem k  modernizaci školy tak 
můžeme nabídnout plně vybavené učebny 
jazyků, přírodopisu, fyziky, matematiky a dí-
len.

Kromě kvalitního vzdělávání vám ZŠ Smol-
kova nabídne i množství volnočasových ak-

tivit, velké oblibě se těší například kroužky 
badmintonu, florbalu či deskových her.
Dalším velkým benefitem je také inkluzivita 
naší školy, díky které je prostředí pro děti vel-
mi kulturně obohacující, což zásadně přispí-
vá k eliminaci šikany, neboť děti velmi dobře 
přijímají odlišná sociálně-kulturní prostředí 
svých spolužáků.
Chcete-li tedy pro své děti školu, kterou bu-
dou mít rády, neváhejte a  přijďte na letošní 
online zápis.

Mgr. Pavel Šafránek, ředitel školy

Základní škola a mateřská škola  Smolkova v Praze 12

Konečně se nám začínají pomalu vracet děti 
do škol. Co nás čeká o prázdninách z hlediska 
výuky a doučování, ještě nikdo netušíme, ale 
je známo, že ministerstvo leccos připravuje.
Co čeká Prahu 12 z  hlediska investic, to už 
víme. Předpokládáme, že bude konečně do-
končena oprava střechy v MŠ Točná a zahá-
jena komplexní oprava kuchyně v ZŠ Rakov-
ského. Nejrozsáhlejší modernizace nastane 
v MŠ Pastelka, kde proběhne řada rozsáhlých 
stavebních změn. Budeme vás o  nich ještě 
podrobněji informovat v  příštím čísle naše-
ho listu. Zde zatím zmíníme alespoň to, že se 
jedná o projekt s názvem Adaptační opatření 
na změnu klimatu.
Městská část by chtěla zahájit stavební práce 
už v  předstihu, ale tak, aby přípravné práce 

nenarušily běžný provoz školy. V  průběhu 
prázdnin pak proběhnou hlavní pracovní 
činnosti. Na začátku nového školního roku 
však přesto bude potřeba dokončit ještě ně-
které práce. Budeme se však snažit, aby to 
byly takové činnosti, které ovlivní chod ma-
teřské školy jen minimálně.
Po dokončení této investiční akce získají 
děti v MŠ Pastelka novou moderně řešenou 
budovu odpovídající 21. století. Některá 
krátkodobá omezení mohou být pro rodiče 
obtěžující, ale věříme, že díky našemu spo-
lečnému cíli  – vytvořit školské zařízení na 
úrovni dnešní doby – budou i rodiče shoví-
vaví a trpěliví.

(pp)

Co nás čeká o prázdninách Projekt Integrace 

cizinců MČ Praha 12 

– rok 2021
Jako v minulých letech, i letos na začátku 
roku podala městská část Praha 12 projekt 
na podporu integrace cizinců ve zřizova-
ných školách v rámci programu Minister-
stva vnitra ČR Projekty obcí na podporu 
integrace cizinců na lokální úrovni v roce 
2021.

A uspěli jsme, projekt byl schválen.
Co nás tedy letos čeká? Pokračování větši-
ny aktivit z loňských let i některé novinky. 
Bude festival ZE MĚ MY a  Příběhy na-
šich sousedů, kterých se účastní zástupci 
většiny základních škol, doučování dětí 
v  mateřských školách, oblíbené kurzy ČJ 
pro děti (včetně intenzivních o  prázdni-
nách) i  dospělé od Integračního centra 
Praha (ICP), Interaktivní toulky Prahou 
ZŠ Zárubova, Inspirace cizinci ZŠ a  MŠ 
Na Beránku, poradenství pro žáky, rodiče 
i pedagogy zajišťované SEA-l, i  vzdělává-
ní a podpora pedagogů. ZŠ a MŠ ANGEL 
si k  letnímu příměstskému táboru pro 
budoucí prvňáčky nově přibrala školní 
klub pro starší žáky, v základních školách 
povedou pedagogové pro žáky tematicky 
zaměřené dílny (workshopy  – například 
čtenářský, rozvoj logického myšlení, ma-
tematická gramotnost), v ZŠ a MŠ K Do-
lům budou hrát divadlo Babylon a pořádat 
poznávací výlety.
Díky dalšímu vzdělávání získají učitelé 
dovednosti a  metodiku, kterou budou 
moci používat pro všechny děti a  žáky, 
protože se budou moci lépe zaměřit na in-
dividuální přístup.

OŠK 

Pozvánka na setkání pracovní skupiny 
 

 

 

 
Termín setkání: 19. 5. 2021 od 15 hodin 
Místo setkání online 
 

PS -  – Asistent 
 

Na dalším setkání , vedoucí pracovní skupiny, a , (vedoucí školního 
lektorka EDUPRAXE) budou diskutovat nad 

  

 Spolupráce s 

P, Pracovní prostor AP. 
i ZDE . Registraci naleznete na www.mappraha.cz nebo v 

M
Č

/9
-2

1
/



19

Již třetím rokem probíhá na Praze 12 projekt 
Příběhy našich sousedů, který organizuje 
společnost Post Bellum za podpory městské 
části Praha 12. Žáci základních škol se na půl 
roku stávají dokumentaristy a  zpracovávají 
životní osudy zajímavých pamětníků. Příbě-
hy jednotlivých osobností budeme postupně 
představovat i našim čtenářům.
Dokumentaristický tým ze ZŠ Rakovského 
pod vedením pana učitele Petra Poláka si 
jako svoji pamětnici vybral Věru Janovskou, 
velkou milovnici skautingu, která po celý ži-
vot vyznává demokratické smýšlení.
Narodila se 20. 7. 1929 v Cholticích na Par-
dubicku a dětství prožila v malém městečku 
Neveklov u Benešova. Mezi zdejší významné 
osobnosti patří i její tatínek – četnický stráž-
mistr. Z důvodu zřízení německého cvičiště 
se odsud ale musela celá její rodina roku 1942 
odstěhovat do Černošic u  Prahy. Neveklov 
a okolí proměnili Němci v dělostřelecké cvi-
čiště jednotek SS. Od roku 1942 byla, tehdy 
jako čtrnáctiletá, nuceně nasazena v tak zva-
né Janečkárně (bývalá zbrojovka podnikatele 
Františka Janečka). Po skončení 2. světové 
války vystudovala obchodní školu v Praze.

Skautingu se věnuje od svého mládí – její 
švagr založil skautský oddíl v  Horních Čer-
nošicích a myšlenky a ideály skautingu Věru 
Janovskou natolik okouzlily, že hned v  roce 
1946, na svém prvním skautském táboře, 
složila skautský slib. Aktivně se zapojovala 
do organizace hnutí, a tak se zanedlouho vy-
pracovala do vedení 1. dívčího oddílu Horní 
Černošice. Se zákazem skautingu byl oddíl 
bohužel rozpuštěn. Skauting ji ovlivnil na 
celý život, jak sama říká:
„Od roku 1945 jsem byla ve skautu. Díky tomu 
jsem zažila nesčetně moc příběhů, krásné tá-

bory, krásný přátelství a  kamarádství. Ten 
skautskej slib, když jsme dělali, tak ještě dnes-
ka se mi chvěje hlas. Skautský slib zní: Slibuji 
na svou čest, jak dovedu nejlépe, milovati vlast 
svou, republiku Československou a  sloužit jí 
čestně v každé době. To bylo něco úžasného.“
Dne 14. února 1945 zažila nálet na Prahu. Byl 
to jeden z jejích nejstrašnějších zážitků. Do-
dnes vzpomíná na hrůzu, kterou jen zázra-
kem přežila. Roku 1951 se vdala za vojenské-
ho letce, zanedlouho byl její manžel převelen 
do Brna, a  tak se tam s  ním přestěhovala. 
Z manželství vzešli dva synové a dcera, která 
bohužel po čtyřech měsících zemřela.

Od roku 1970 pracovala v  Národním shro-
máždění (později přejmenováno na Federál-
ní shromáždění). Protože často nesouhlasila 
s politickým děním a nebála se o tom mluvit, 
nemohla nikdy vykonávat žádnou význam-
nou pozici. Do komunistické strany také 
vstoupit nechtěla, a krom toho se nikdy ne-
tajila sympatiemi ke skautingu. Podle jejích 
slov by ji stejně za její názory vyloučili.
Po odchodu do důchodu nastoupila Věra 
Janovská na Filozofickou fakultu Univerzity 
Karlovy jako sekretářka. Po obnovení skau-
tingu roku 1992 působila v  ústředí Junáka, 
několikrát se zúčastnila Lesní školy pro se- 
niory, v  roce 1995 získala stříbrný stupeň 
čestné lilie v  trojlístku a  roku 2001 se stala 
členkou pražské družiny Svojsíkova oddílu. 
Dodnes jezdí na oldskautské tábory a  dva-
krát se zúčastnila i oldskautského jamboree. 
Je dlouholetou členkou Společnosti bratří 
Čapků. Celý život propaguje demokratické 
principy a  ideály významných českosloven-
ských osobností 20. století.

Rozhlasovou reportáž o Věře Janovské najde-
te zde:
https://www.pribehynasichsousedu.cz/pra-
ha-12/praha-12-2020-2021/janovska-vera/

Reportáž byla podpořena v  projektu Podpo-
ra integrace cizinců MČ Praha 12 – rok 2020 
z rozpočtu Ministerstva vnitra a MČ Praha 12.

Michaela Szkála, Post Bellum

ŠKOLSTVÍ

Věra Janovská – „Slibuji na svou čest“

Tatínek Čeněk Kubelka, vrchní strážmistr, 
velitel četnické stanice v Neveklově (1938)

Portrét Věry Janovské - červen 2020

OS klub Úplněk, Loganova latifundie (2009)

Skautské výpravy po středních Čechách 
v letech 2007–08

Tým Věry Janovské při realizaci rozhlasové-
ho scénáře
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Harmonogram svozu bioodpadu a větví – květen 2021

Objemový odpad – květen 2021 Harmonogram cyklické derati-
zace na Praze 12 v roce 2021:
4. 5.–31. 5. 2021
Novodvorská od Mariánské po Gen. Šišky + síd-
liště, Durychova+ okolí, Lhotecká, U Kamýku + 
sídliště

1. 6.–l6. 6. 2021
Machuldova, Cuřínova, Pavlíkova, Písnická, 
Smolkova – okolí ZŠ a MŠ, Cihlářova, Cílkova, 
Snopkova, Seidlova, Lysinská, Komořanská, oko-
lí MŠ K Dolům, Sofijské náměstí, Plovdivská, 
Obchodní náměstí, U Kina, U Spořitelny, U Za-
stávky, Angelovova ZŠ a MŠ, Zárubova ZŠ a MŠ, 
Mráčkova ZŠ, Krouzova MŠ, Levského MŠ, Liš-
kova MŠ, Rytířova, Krouzova 

17. 6.–30. 6. 2021
Rakovského, sídliště Baba I.,II.,III., Na Beránku, 
Obchodní náměstí

23. 8.–15. 9. 2021
Cholupice – Podchýšská, Komořanská, Točná – 
pouze ul. Branišovská od nám. Ant. Pecáka na jih

Blanka Chmárová,
referent oddělení životního prostředí

Datum Den Čas Stanoviště 

3. 5. pondělí
úterý

5. 5.
6. 5. čtvrtek

pondělí
11. 5. úterý
12. 5.
13. 5. čtvrtek
16. 5. neděle
16. 5. neděle

pondělí
úterý

čtvrtek
pondělí

25. 5. úterý
26. 5.

čtvrtek
31. 5. pondělí

Datum       Den Čas Stanoviště I. Materiál Datum Čas Stanoviště II. Materiál

pátek do pondělí Cholupický vrch:  větve do pondělí větve

2. 5. neděle Cholupice:  2. 5.

3. 5. pondělí větve 3. 5. větve

úterý větve větve

5. 5. větve 5. 5. větve

pátek do pondělí větve do pondělí větve

pondělí větve větve

11. 5. úterý větve 11. 5.      

11. 5. úterý větve 11. 5.  větve

13. 5. čtvrtek  větve 13. 5. větve

pátek do pondělí   do pondělí  

16. 5. neděle Cholupice:  
Cholupické náměstí 

suť do 1 m3

16. 5. Cholupický vrch:  

suť do 1 m3

pondělí  
větví

úterý   

  

čtvrtek   

21.–23. 5. pátek do pondělí  21.–23.5. do pondělí  

pondělí   

25. 5. úterý Cholupice:   25. 5.   

26. 5.  26. 5. Cholupický vrch: Malá Lada – u lesa  

čtvrtek    

pátek do pondělí  větve      

neděle      

31. 5. pondělí větve 31. 5. větve
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Revitalizace mokřadu v Cholupicích
Mokřady i v době sucha zadrží dešťové sráž-
ky. Takový mokřad se nachází právě v Cho-
lupicích. Na jeho území vede odvodňovací 
strouha, na níž byly provedeny úpravy, díky 
kterým mokřad nezanikl a nyní představuje 
v době sucha zásobárnu vody. Místostarostka 
Prahy 12 Eva Tylová k  tomu uvádí: „Velkou 
zásluhu na tom má Petr Kolomazník, který 
vede záchrannou stanici Penthea v sousedství 
mokřadu. Městská část v  záchraně mokřadu 
pokračuje. Část pozemků v našem vlastnictví 
v  okolí mokřadu je ještě letos konvenčně ob-
hospodařována. Ale to se již na podzim změní. 
Na základě výsledku návrhu opatření, který 
zpracoval Výzkumný ústav meliorací a  péče 
o půdu, jsme nechali pozemky vyvázat z pach-
tu a na podzim budou zatravněny a osázeny 
keři.“
O činnosti Ekocentra Koniklec informuje ná-
sledující článek.

Kdo jsme?
V roce 2016 za finanční podpory ČSOP zalo-
žili členové Ekocentra Koniklec pozemkový 
spolek ČSOP Koniklec, jehož účelem byla 
ochrana biologicky cenného území v Modřa-
nech na Praze 12, v části zvané Na Beránku. 
V roce 2020 byly aktivity Koniklece rozšíře-
ny o  další cenné území, a  tím je zanikající 
mokřad v nedalekých Cholupicích.

Co je naším cílem?
Cílem našich aktivit je podpora revitalizace 
a zachování otevřených mokřadních biotopů 
se vzácnými druhy na okraji Prahy, jejichž 
iniciátorem byla Praha 12. Důvodem pro 
jejich obnovu však není pouze ochranářské 
hledisko, nýbrž i  estetické a  vzdělávací, jež 
jsou pro okraj hlavního města velmi žádoucí.

Proč jsou mokřadní biotopy cenné?
Vzhledem ke gradujícím dopadům klimatic-
ké změny je v dnešní době ochrana mokřad-
ních biotopů prioritou. Tyto ekosystémy 

především zvyšují retenční schopnost krajiny 
a  zlepšují její mikroklima. Jsou podstatným 
stabilizačním prvkem krajiny a  jejich obno-
va a uchování jsou tak důležitou strategií pro 
adaptaci na změnu klimatu.
Mokřadní biotopy výrazně ovlivňují koloběh 
vody a živin (omezují jejich ztráty) v krajině 
a částečně i v globálním měřítku. Mokřad se 
také vyznačuje vysokou produktivitou, jde 
o  stanoviště s  vysokou biodiverzitou a  bio-
masou, což z něj činí významnou zásobárnu 
genetického materiálu.
I přes všechny snahy však mokřady zanikají 
a  bez větších zásahů je zachránit pravděpo-
dobně nepůjde. Správným dlouhodobým 
managementem je ovšem možné jejich úplný 
zánik zmírnit a navrátit je do původní podo-
by – otevřených biotopů.

Jak probíhá revitalizace?
Na obou lokalitách probíhají aktivity vedou-
cí k potlačení výskytu nežádoucích travních 
společenstev. Naopak se zde zavádějí aktivity, 
které podporují růst žádoucích mokřadních 
a  lučních společenstev. Toho lze docílit mo-
zaikovitým kosením a  prořezávkou náleto-
vých dřevin. Mokřady bývají také nalezištěm 
zvláštně chráněných druhů rostlin, a právě ty 
pro svoji existenci potřebují neustálé potlačo-
vání sukcese na dané lokalitě. Vhodně nasta-

vený management (mozaikovitá seč, spásání 
a prořezávka náletů) je tak v péči o dané lo-
kality klíčový.
Konkrétně zde za souhlasu majitelů pozem-
ků, které jsou všechny výlučně v soukromém 
vlastnictví, probíhá rotační pastva koňmi 
a dvakrát ročně mozaikovité kosení či proře-
závka náletových dřevin.

Co se aktuálně děje?
Díky spolupráci členů ČSOP Koniklec a finanč-
ních prostředků firmy Veolia nedávno proběhla 
prořezávka a kosení náletových dřevin v cholu-
pickém mokřadu. Při samotné procházce loka-
litou nebo z fotek Ekocentra Koniklec umístě-
ných na web či Facebook organizace je možno 
aktuální podobu lokality sledovat.
Díky finanční podpoře Prahy 12 a Magistrá-
tu hl. města Prahy byla nedávno umožněna 
prořezávka a  kosení náletových dřevin i  na 
druhé lokalitě, v mokřadu Na Beránku.
V nedávné době byla firmou Grania s.r.o. vy-
pracována studie povodí mokřadu Na Berán-
ku. Studie řeší problematiku přívodu vody do 
mokřadního biotopu, a tudíž jeho navrácení 
do původního funkčního stavu. Studie je do-
stupná na webu Ekocentra Koniklec.

Kdo všechno může mokřad podpořit?
V posledních dvou letech jsou pořádány vel-
ké dobrovolné úklidové akce, které se snaží 
zbavit mokřad odpadků a navážek bioodpa-
du z  okolních zahrádek. (Nejen) účastí na 
těchto akcích tak může mokřady podpořit 
každý. Šířením osvěty, především mezi oby-
vateli na jihu Prahy, můžeme společnými si-
lami tyto cenné a  hlavně příjemné přírodní 
destinace zachovat.

Za Ekocentrum Koniklec,
Alžběta Vosmíková a Pavla Zábojníková

Obnova mokřadů na Praze 12 

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ

Cholupice právě vybírají svůj znak s vlajkou
Smyslem Sdružení pro rozvoj Cholupic je 
zlepšení životních podmínek v naší obci. 
Vítán je každý, kdo má trochu času a snahu 
změnit život u nás k lepšímu. Mezi aktuál-
ně řešené činnosti patří zpracování znaku 
a vlajky pro Cholupice. Chtěli bychom tak 

rozšířit povědomí o tomto tématu a dát 
možnost vyjádřit se i těm, kteří nejsou na 
sociálních sítích, třeba formou e-mailu na: 
sdruzeniprorozvojcholupic@gmail.com
Kromě ankety, kterou najdete na FB strán-
kách Cholupic, máme připravenou také an-

ketu na webu Sdružení pro rozvoj Cholupic 
https://www.zitcholupice.cz/, která poběží 
do 31. května 2021. 
Těšíme se na vaše nápady, podněty a návrhy. 

Monika Kuncová, 
Sdružení pro rozvoj Cholupic
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Znovu jsme pro vás 
otevřeli oddělení potřeb 
pro domácí zvířátka. 
Přijdte si vybrat do OBI 
v Modřanech na adrese 
Lhotecká 446, Praha 12 
nebo si vybrané zboží 
zarezervujte na našich 
internetových 
stránkách www.obi.cz 
a my vám 
nákup 
připravíme 
k vyzvednutí 
na prodejně.

V OBI Praha Modřany 
jsme pro Vás nově 
otevřeli oddělení potřeb 
pro domácí zvířátka

www.obi.cz

Na apríla MČ Praha 12 vysázela kolem polní 
cesty nad Točnou u  Čihadla 16 třešní. Mís-
tostarostka Eva Tylová k tomu uvádí: „Pokra-
čujeme tak v realizaci opatření na zemědělské 
půdě na zmírnění vlivu klimatické změny. Že 
to půda potřebuje, vidíme i  z  toho, že je tak 
tvrdá, že jsme museli na vykopání děr použít 
krumpáče. Snažíme se nezalévat pitnou vo-
dou, proto jsme využili vodu z místní studny.“

Stromky městské části zprostředkoval spolek 
Sázíme stromy, za který vše zorganizovaly 
Daniela a Lucie Příborské, stromky uhradila 
fi rma Johnson & Johnson. Odborně je ošet-
řili kolegové z  odboru životního prostředí. 
Část stromků zasadili v rámci rodinného sá-

zení Točenští občané a  část klienti Drop In 
o.p.s. Nebyla to žádná lehká práce vykopat 
v tvrdé zemi díry a zatlouci kůly. Krumpáčů 
se chopil i radní Jiří Brůžek a zastupitel Ivan 
Štěpka. S odborným zasazením na místě po-
máhal učitel na ZŠ Beránek Ivan Štěpka.
Koordinátorka Drop In Marie Bednářová se 
vyjádřila k účasti jejich klientů:
„Sázení stromů se účastnili i  klienti Drop In 
o.p.s. v  rámci projektu ve spolupráci s  OŽP 
Prahy 12. Jednalo se o  celkem sedm jedinců, 
z nichž někteří pravidelně docházejí na výde-
je substituční látky, další jsou v nepříznivé fi -
nanční situaci nebo bez domova, někteří řeší 
problémy s  alkoholem a  jinými návykovými 
látkami. Tento projekt má sloužit především 
tomu, aby se klienti opět naučili pracovním 

návykům, což při této akci vypadalo následov-
ně. Klienti si vyslechli přesný postup napláno-
vaných činností, poté se řídili instrukcemi, kte-
ré jim byly zadávány pracovním terapeutem 
a organizátory akce. Úkoly byly přizpůsobeny 
schopnostem a možnostem jednotlivých klien-
tů. Tato práce byla pro klienty oživením, větši-
nou vykonávají spíše práce úklidové. Pobyt na 
čerstvém vzduchu a relativně náročná fyzická 
aktivita prospěla klientům na těle i  na duši. 
Měli příležitost osvojit si nové dovednosti a po-
znatky, pracovat v  kolektivu a  svou činností 
přispěli nejen ke zkrášlení okolí; výsledky je-
jich práce budou sloužit budoucím generacím 
obyvatel Prahy 12.“

(red)

Třešňová alej u Čihadla na Točné
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REALIŤÁK ROKU 2018 Ing. Zbyněk Hloušek – 

SERVIS PLASTOVÝCH OKEN.

DÁMY S LUXEM

OPRAVNA SPOTŘEBNÍ ELEKTRONIKY,

OPRAVY OBUVI

HLEDÁM MENŠÍ BYT

Ideálně na 2 roky a  více, lodžie výhodou, 

PLYNAŘ – INSTALATÉR – TOPENÁŘ montáž 

KNIHY I KNIŽNÍ POZŮSTALOST 

ŠKODA FABIA nebo OCTAVIA

ELEKTRIKÁŘSKÉ PRÁCE

VÁŽENÍ ZÁKAZNÍCI NABÍZÍME MALÍŘSKÉ 
PRÁCE

OPRAVÍME NEBO VYKOUPÍME

REVIZE ELEKTRICKÝCH ZAŘÍZENÍ A  HRO-
MOSVODŮ

MATRACE NA MÍRU

hy, gumožíně, potahové látky, juta, líná 

HODINOVÝ MANŽEL

MALOVÁNÍ, LAKOVÁNÍ, ÚKLID.

KOUPÍM AUTO KOMBI

SBÍRKU ZNÁMEK, MINCÍ I POHLEDŮ 

MOKRÁ PEDIKÚRA

MANIKÚRA, MODELÁŽ 
NEHTŮ

NABÍZÍM STAVEBNÍ A OBKLADAČSKÉ PRÁCE, 

MASÁŽE  – SALON POHODA

HLEDÁTE SLUŽBY HODINOVÉHO MAN-
ŽELA?

!!!ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU!!! na 

PEDIKÚRA KAMÝK 

PEDIKÚRA U  VÁS DOMA

HLEDÁME KOLEGY PRO MONTÁŽE ŽALUZIÍ, 
ROLET, SÍTÍ PROTI HMYZU. Volná pracovní 

DROBNÉ OPRAVY 

KOUPÍM DALEKOHLED

KOUPÍM BYT NA PRAZE 12, 2+KK, platím 

OPRAVA ŽALUZIÍ 

KLASICKÁ PEDIKÚRA

STŘIH A  PÉČE O  VAŠE VLASY. 

KOUPÍM BYT 

RIZIKOVÉ KÁCENÍ

REKONSTRUKCE BYTŮ A KOUPELEN na klíč. 

NABÍZÍM INSTALATÉRSKÉ A TOPENÁŘSKÉ 
PRÁCE

KOUPÍM ZAHRÁDKU 

Vyučený ZEDNÍK OB-
KLADAČ, ŠTUKATÉR, SÁDROKARTONÁŘ.

HODINOVÉHO MANŽELA

ZPRACOVÁNÍ ÚČETNICTVÍ:

PŘÍMÝ ZÁJEMCE: Koupím pozemek na Praze 

PROVÁDÍM VEŠKERÉ ZEDNICKÉ PRÁCE, MA-
LÍŘSKÉ PRÁCE

ODZNAKY SPORTOVNÍ, AUTOMOBILOVÉ 
I OSTATNÍ KOUPÍM.

ZEDNICTVÍ – MALÍŘSTVÍ: 

FIRMA SE SÍDLEM V PRAZE 4 HLEDÁ SKLADO-
VÉ PROSTORY PRO STÍNICÍ TECHNIKU cca 
50  m2.

ANTÉNY, SATELITY,

KOUPÍM STARÉ POHLEDY, ZNÁMKY, MINCE 
A LP DESKY. 

KOMPLETNÍ REKONSTRUKCE BYTŮ

ODHAD CENY NEMOVITOSTI ZDARMA 

MYTÍ OKEN VČETNĚ RÁMŮ, ŽALUZIÍ A PA-
RAPETŮ

VYČISTÍME KOBEREC, SEDAČKU, KŘESLA 
A ŽIDLE

SEKÁME TRÁVU VČETNĚ ODVOZU, vyčistíme 

ŘEŽEME ŽIVÉ PLOTY A KEŘE, 

 PRO SVÉHO KLIENTA HLEDÁM RD

KOUPÍM BYT 3+1 NEBO 3+KK V OSOBNÍM 
VLASTNICTVÍ. 

PROVÁDÍME REVIZE A OPRAVY ZASKLE-
NÝCH LODŽIÍ 

oknotechna.cz 

KOUPÍM RD S VELKÝM POZEMKEM v Praze, 

INZERCE

Max Reality & Finance s.r.o      
                                     Certifi káty: ARK ČR, MMR ČR, ČNB 

www.maxrealfi n.cz

info@maxrealfi n.cz                            
Smotlachova 468/19 Praha 4        Šafaříkova 201/17, Praha 2                 

    
              +420 725 050 050                           
               Naše Franšízy: /4
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17

/

NABÍDKA ZAMĚSTNÁNÍ – TIGAŘ, ZÁMEČNÍK

-

www.nerez-skorpa.cz

/2
5-

21
/
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Realitní poradna
Dobrý den, mému známému se údajně někdo pokusil  
zcizit nemovitost, je  možno této situaci předejít?          H.P. Praha

Ano, je možné si objednat u příslušného katastrálního úřadu službu  
sledování změn, která Vás upozorní prostřednictvím SMS, e-mailu, 
nebo datovou schránkou na to, že právní vztahy k Vaší nemovitosti jsou  
dotčeny změnou. 

PhDr. Lenka Weberová,
PhDr. Lenka Weberová, vedoucí kanceláře, nositelka ocenění „Zlatá makléřská berla“

tel. 608957978, 608732027
NYNÍ TAKÉ BEZPLATNÁ REALITNÍ PORADNA NA

www.realityweber.cz/67-15/

/1
66

-1
0/

/1
31

-1
4/

Vaše stanice 
technické kontroly 
STK Modřany

Telefon: +420 725 888 170
E-mail:   info@stk-modrany.cz www.stk-modrany.cz

Mezi vodami 1097/25, 143 00 Praha 4 - Modřany

/3
3-
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REKONSTRUKCE

KOUPELNOVÝCH
JADER

Specialisté  na  Prahu  12
ZAJISTÍME VŠE

 PRÁCE NA KLÍČ 
stavíme pro vás
již od oku 1992

zedník, obkladač, instalatér, malíř 
elektro,  PVC a vinyl,  kuch. linky

Tel.: 602 244 255 • p. Pařízek
www.BytoveJadro.cz
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Štěpán Mollay
Novodvorská 1090/110, 142 00 Praha 4

Lakýrnické práce lze provést i v dílně.

www.malirlakyrnik-praha.cz

Tel.: 777 291 927, 603 485 331 /8
-1

6/

OPRAVY CHLADNIČEK
A MRAZNIČEK
V BYTECH SOBOTY I NEDĚLE

PRODEJ NOVÝCH LEDNIC A ODVOZ STARÝCH

tel.: 602 719 678
/4
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/

STAVEBNÍ A ŘEMESLNÉ
práce v Praze a okolí. Vše okolo stavby, opravy  

i rekonstrukce. Zedník (vč. fasád), obkladač, tesař, 
pokrývač, klempíř, izolatér, malíř, lakýrník, zahradník  

a ostatní. Kontakt: www.strechy-az.cz 
Tel.: 602 29 8078,  info@strechy-az.cz   /4
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, p.o.

www.pohrustav.cz
www.funeralprague.eu
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Ing. Roman Štípek
704 22 33 22

G8 Reality

Prodat?
Pronajmout?

roman.stipek@re-max.cz

www.re-max.cz/romanstipek /1
-2

1/

VODA-TOPENÍ-KANALIZACE
STROJNÍ ČIŠTĚNÍ 
Malé opravy 
i velké Rekonstrukce 

Tel.: +420 777 117 371
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Tel.: 777 670 326

ŽALUZIE • MARKÝZY
VENKOVNÍ ROLETY, KLASICKÉ ROLETY, 
SÍTĚ DO OKEN, SHRNOVACÍ PLASTOVÉ 
DVEŘE, GARÁŽOVÁ VRATA
Fa. Kubát

dodání, opravy, montáže, velký výběr, nízká cena
Dodací lhůta 3–7 dní,
3 roky záruka + pozáruční servis

Tel./fax: 241 762 026, mobil: 732 184 858
info@alzaluzie.cz • www.alzaluzie.cz
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INSTALATÉRSKÉ PRÁCE
VČETNĚ MALÝCH OPRAV RYCHLE A KVALITNĚ
TÉŽ HAVÁRIE BEZ PŘÍPLATKU
30 LET PRAXE
Tel.: 244 402 421, mobil: 603 415 918
www.instalater-praha.eu /66-09/

Pokud vám nechodí Noviny 

Prahy 12, kontaktujte 

Českou distribuční  na telefonu 

800 888 558 nebo mailem 

na info@distribucni.cz.

Distribuce dalšího, červnového 

čísla Novin Prahy 12 proběhne 

ve dnech 29. a 30. května 2021. 

Na webu městské části Prahy 12 

bude zveřejněno 28. 5. 2021.
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UPOZORNĚNÍ
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KOMPLETNÍ VEDENÍ ÚČETNICTVÍ
zpracování daňových přiznání a mezd  
pro firmy, živnostníky, bytová družstva  

a SVJ za velmi příznivé ceny.  
www.uctobenillo.cz 
Tel.: 605 809 856

 NOVINY
PRAHY 12

WWW.PRAHA12.CZ PROSINEC 2020 ZDARMA
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uzávěrka inzerce 

dalšího vydání Novin Prahy 12 

je již do 10. května 2021!  
Inzerci prosím posílat na: 

Tel.: 244 028 244
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Zájemci o volná 
pracovní místa
na ÚMČ Praha 12 a jím zřizovaných 
organizacích najdou informace 
na webu www.
praha12.cz, 
záložka Město a 
úřad/Volné pracov-
ní příležitosti.
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